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نقشه راه نفتی ایران
 سهم عادلانه صادرکنندگان در بازاری متعادل 

رایزنی ها برای سامانبخشی به وضعیت عرضه نفت با 
هدف افزایش بهای جهانی آن، دیروز در ایران دنبال شد؛ 
گفت وگوهایی که قرار است دیدگاه صادرکنندگان نفت 
را در آستانه برگزاری مجمع بین  المللی انرژی در مهرماه 

امسال به یکدیگر نزدیک سازد. 
نزدیک به 2 سال است که بازار جهانی نفت شاهد 
بی ثباتی، نوسان های گوناگون و افت فاحش قیمت ها 
بوده است. بسیاری از کارشناسان، عرضه بیش از میزان 
تقاضای بازار نفت را عاملی می دانند که باعث کاهش 
شدید قیمت ها شد. در این دوره دوساله قیمت هر بشکه 
نفت از حدود 100 دلار حتی به کمتر از 30 دلار نیز 
رسید. اکنون نیز قیمت هر بشکه نفت بین 40 تا 50 

دلار است.
از  برونرفت  برای  ها  رایزنی  گذشته  های  ماه  طی 
ارتباط،  همین  در  است.  داشته  جریان  نفتی  بحران 
»محمد سانوسی بارکیندو« دبیرکل اوپک روز سه شنبه 
شانزدهم شهریورماه برای گفت وگو با مقام های ایرانی 
به تهران سفر کرد. وی در دیدار با »بیژن نامدار زنگنه« 
وزیر نفت، ضمن تقدیر از تلاش های ایران در انتخاب 
دبیر کل، مهمترین هدف از سفرش را رایزنی با مسوولان 
کشورمان در مورد آینده بازار و قیمت نفت عنوان کرد.

زنگنه در این دیدار قیمت مناسب سبد نفتی اوپک را 
برای بیشتر اعضا 50 تا 60 دلار دانست و تصریح کرد: 
این قیمت سبب می شود تولید نفت برای اعضای اوپک 
افزون بر درآمدزایی مطلوب، اقتصادی و مفید باشد و 
همچنین رقبای آن ها نتوانند تولید را بالا ببرند.سه 
شنبه ، بارکیندو با »حسن روحانی« رییس جمهوری 
نیز به گفت وگو نشست. روحانی با بیان اینکه در شرایط 
ناعادلانه بازار و قیمت نفت، همه کشورهای صادرکننده و 
حتی مصرف کننده نفت متضرر خواهند شد، تاکید کرد: 
امروز همه باید هدف واحدی را دنبال کنیم و آن بازار 
متعادل و سهم عادلانه و منصفانه در میان کشورهای 
عضو است. تاکنون رایزنی های زیادی برای بهبود اوضاع 
بازار جهانی نفت صورت گرفته اما به نتیجه قابل قبولی 
منجر نشده است. به باور تحلیلگران حوزه انرژی، سیاست 
های عربستان سعودی عامل مهمی در به هم ریختگی 
بازار نفت بوده است. این کشور ابتدا برای همراهی با 
تحریم های غرب و افزایش فشار بر ایران، سطح تولید 
خود را به بیش از 10 میلیون بشکه افزایش داد. این 

کشور هنوز به بهانه مقابله با تولید نفت های غیرمتعارف 
به این روند ادامه می دهد. روند رو به رشد تولید نفت 
عربستان در کنار افزایش تدریجی صادرات نفت عراق 
و لیبی و همچنین برداشته شدن تحریم ها علیه ایران 
به میزان عرضه در بازار نفت افزود و باعث افت بیشتر 

قیمت ها شد.
  فریز نفتی؛ هدف رایزنی های 

دبیرکل نیجریه ای 
 بارکیندو حدود یک ماه پیش به طور رسمی به عنوان 
دبیرکل اوپک انتخاب و صبح دیروز برای رایزنی های 
نفتی راهی تهران شد. اگرچه هدف اعلانی سفر بارکیندو 
معرفی برنامه ها عنوان شده اما به نظر می آید هماهنگ 
نزدیک  و  اجرایی  رویه  یک  اتخاذ  برای  اعضا  سازی 
کردن دیدگاه کشورها، خواست اصلی وی از این سفر 
بوده است. مهمترین طرحی که اکنون دبیرکل اوپک و 
کشورهای عضو به اجرا و نتیجه بخش بودن آن خوش 
بین هستند، تعیین سقف تولید یا همان فریز نفتی است. 
فریز یا حفظ تولید نفت، ابتکار صادرکنندگان عضو و 
غیرعضو اوپک برای تثبیت عرضه و تقویت قیمت نفت 
است. دبیرکل اوپک نیز تلاش دارد تا پیش از اجلاس 

»مجمع بین  المللی انرژی« که از 26 تا 2٨ سپتامبر 
)پنجم تا هفتم مهرماه( در الجزایر برگزار می شود، این 
طرح را به تایید کشورها برساند. قرار است در آن نشست 
درمورد بازار جهانی نفت، مدیریت عرضه و اجرای فریز 
نفتی رایزنی های بیشتری صورت بگیرد. گفته می شود 
ترغیب ایران به همراهی با طرح فریز نفتی از مهمترین 
محورهای گفت وگوی بارکیندو با زنگنه در تهران بوده 
است.تارنمای خبری »آذرنیوز« جمهوری آذربایجان روز 
یکشنبه چهاردهم شهریور در زمینه هدف سفر بارکیندو 
به تهران، نوشت: دبیرکل اوپک در سفر به ایران تلاش 
می کند تا ایران را متقاعد کند به طرح فریز نفتی 
بپیوندد. تارنمای »هلنیک شیپینگ نیوز« که پوشش 
کاملی از خبرهای حوزه نفت و انرژی ارایه می کند نیز 
هدف سفر رسمی بارکیندو به تهران را جلب مشارکت 
ایران در طرح تثبیت تولید نفت دانست. به نوشته این 
تارنما، فریز برای بازسازی قیمت ها در بازار نفت و کسب 
دورنمایی مثبت از آینده عرضه و تقاضا صورت می گیرد. 
جمهوری اسلامی ایران همیشه تاکید کرده است از هر 
طرحی که منجر به ثبات در بازار و بهبود قیمت ها در 
بازار جهانی نفت خام شود، حمایت می کند اما هیچ گاه 

از سهم خود از بازار نفت به اندازه دوره پیش از تحریم ها 
چشم پوشی نمی کند و هیچ محدودیتی را نمی پذیرند. 
ایران به همین دلیل چند ماه پیش با اجرای طرح فریز 

نفتی مخالفت کرد. 
 رویکرد عربستان در زمینه فریز نفتی 

 کشورهای صادرکننده نفت به ویژه عربستان سعودی 
بیشترین آسیب را از کاهش قیمت نفت متحمل شدند 
و کسری بودجه ای نزدیک به 100 میلیارد دلار گریبان 
دولت و اقتصاد عربستان را گرفت. از این رو پایین ماندن 
سطح بهای نفت، بسیاری از صادرکنندگان را به همراهی 
با طرح فریز نفتی وادار ساخته است.براساس خبرها، 
سران روسیه و عربستان روز دوشنبه پانزدهم شهریور 
در حاشیه نشست »جی 20« در چین بر سر طرح فریز 
نفتی به توافق رسیدند. پس از آن نیز »الکساندر نواک« 
وزیر انرژی روسیه اعلام کرد که بین روسیه و عربستان 
برای پاسخ به چالش های بازار انرژی نوعی اعتماد شکل 
گرفته است.وی همچنین افزود که ایران باید بتواند به 
سطح تولید قبل از تحریم ها برسد. پیش از این نیز 
»ولادیمیر پوتین« رییس جمهوری روسیه توافق بین 
صادر کنندگان نفت برای فریز تولید را تصمیمی درست 

دانست اما گفت: منصفانه نیست از ایران که سه سال 
زیر تحریم های مالی بوده است بخواهیم به این طرح 
بپیوندد.در این پیوند، تارنمای »گالف تایمز« روز چهارم 
سپتامبر )14 شهریور( در گزارشی به بررسی صنعت 
نفت عربستان پرداخت و نوشت: 2 سال از شروع بحران 
قیمت نفت گذشته است. عربستان سعودی برای ارزان 
سازی نفت ازطریق افزایش عرضه تلاش کرد اما این 
تصمیم بر بودجه عربستان فشار آورد و اکنون ریاض 
نسبت به آینده عرضه نفت نگرانی دارد. عربستان در 
همکاری با کشورهای عضو و غیرعضو اوپک همچون 
روسیه، به دنبال تثبیت تولید در نشست الجزایر است 
و می خواهد همان پیشنهاد فریز نفتی را که در گذشته 
شکست خورد، دوباره مطرح و اجرایی کند.این تارنما در 
ادامه آورد: در سال 2014 عربستان سعودی از پذیرش 
کاهش تولید خودداری کرد زیرا امیدوار بود با این اقدام، 
تولیدکنندگان نفت »شیل« را از بازار خارج می کند. 
تعیین سقف  برای  اوپک  برنامه  نیز  در سال 2015 
تولید نتیجه بخش نبود. اگرچه در ظاهر هنوز تصمیم 
عربستان تغییری نکرده است اما این کشور در پشت 
پرده برای افزایش قیمت نفت تلاش می کند. »خالد 
الفالح« وزیر نفت عربستان در اجلاس ماه ژوئن اوپک 
در وین، پیشنهادهایی را برای تاثیرگذاری بر بازار نفت، 
تعیین سقف تولید و حتی فریز نفتی ارایه کرد.بر اساس 
این گزارش، گویا عربستان این بار با انعطاف بیشتری در 
زمینه مساله سهم ایران در بازار نفت عمل خواهد کرد. 
البته وظیفه گفت وگو با ایران بر عهده قطر گذاشته شده 
است. ایران استدلال می کند سهمش از بازار نفت که به 
علت تحریم های غربی از دست رفته باید در شرایط تازه 
اعاده شود. این گزارشِ تحلیلی، بخشی از تغییر سیاست 
های عربستان را به مشکلات این کشور مربوط دانست و 
آورد: عربستان می خواهد با افزایش بهای نفت، شرکت 
»آرامکو« را به قیمت بهتری بفروشد. برخی منابع ارزش 
این شرکت را نزدیک به چهار تریلیون دلار برآورد کرده 
اند اما در شرایط کنونی ارزش آن نیمی از این مقدار 
است. البته ارزش شرکت به منابع نفتی اثبات شده و 
دیگر مولفه ها بستگی دارد. کمترین خواسته مقام های 
عربستانی، تعیین قیمتی بین 50 تا 60 دلار است. در 
صورت پایین بودن قیمت ها، بسیاری از سرمایه گذاری 

ها متوقف می شوند.
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معاون وزیر نفت: 

صادرات گاز کشور در دولت یازدهم 
13.6 درصد افزایش یافت 

مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران می گوید، صادرات گاز در دولت یازدهم با بیش از 13.6 
درصد افزایش نسبت به دوره قبل )دولت دهم( بالغ بر 20 میلیارد و 300 میلیون مترمکعب 

شده است. 
حمیدرضا عراقی در آیین تودیع و معارفه مدیر توسعه منابع انسانی این شرکت با بیان این 
که صادرات پایدار گاز سبب اعتماد بین المللی به صنعت گاز ایران شده ، افزود: صنعت گاز 
افزون بر تامین نیاز بخش های مختلف داخل کشور به صنعتی ارزآور برای کشورمان تبدیل 
شده است.وی به فعالیت های شرکت ملی گاز ایران در سه سال گذشته اشاره کرد و یادآور 
شد: با توجه به افزایش تولید گاز از مخزن مشترک پارس جنوبی، حجم تحویل گاز به بخش 
های مختلف مصرف از جمله نیروگاه ها و صنایع نیز افزایش یافت و این موضوع افزون بر 
صرفه جویی های اقتصادی سبب کاهش آلودگی هوا نیز شده است. مدیرعامل شرکت ملی 
گاز ایران با بیان این که در سه سال گذشته به ٩1 شهر و 6 هزار و 130 روستا گازرسانی شده 
، افزود: اجرای این طرح ها در 50 سال فعالیت صنعت گاز بی سابقه بوده است. گازرسانی به 
٧0 شهر و هشت هزار روستای دیگر نیز تا پایان فعالیت دولت یازدهم به بهره برداری خواهد 
رسید. عراقی با تاکید بر این که توسعه گازرسانی در کشور سبب ایجاد امنیت انرژی و رفاه 
عمومی بویژه در روستاها شده است، گفت: افزایش گازرسانی به واحدهای صنعتی زمینه را 
برای شکوفایی اقتصاد کشور فراهم کرده است. معاون وزیر نفت در امور گاز به پایداری انتقال 
گاز شمال کشور اشاره کرد و گفت: با اجرای طرح های احداث خطوط انتقال گاز و توسعه 
گازرسانی در مناطق شمالی کشور شاهد پایداری انتقال گاز در این مناطق هستیم. وی ادامه 
داد: ذخیره سازی مطلوب گاز در مخزن شوریجه ضریب پایداری شبکه گاز شمال و شمال 
شرق کشور را بیش از پیش افزایش داده است. به گزارش ایرنا، هم اکنون ترکیه بزرگترین 
مشتری گاز ایران به شمار می رود که از دهه 1٩٩0خرید گاز را از ایران آغاز کرده است. 
ایران با ارمنستان نیز تهاتر گاز داشته و در مقابل واردات برق به این کشور گاز صادر می کند. 
همچنین ایران، گاز آذربایجان را به جمهوری خودمختار نخجوان، سوآپ می کند و به تازگی 
نیز با امضای یک قرارداد با شرکت خصوصی، صادرات گاز را به گرجستان آغاز کرده است. 
ایران دو قرارداد صادرات گاز به عراق را از طریق بغداد و بصره امضا کرده و تاکنون خط لوله 

صادرات به بغداد را تکمیل کرده و آماده صادرات است.
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مدیرعامل بانک کشاورزی:

1900میلیارد ریال جرایم معوقات کشاورزان 
بخشودگی خورد 

مدیرعامل بانک کشاورزی گفت: بالغ بر 1٩01 میلیارد ریال از جرایم تاخیر تادیه 

کشاورزان با هدف اجرای مصوبات ابلاغی دولت و قوانین بودجه سال های ٩3 و ٩4 
بخشیده شده است. 

مرتضی شهیدزاده در مجمع عمومی عادی سالانه بانک کشاورزی برای تصویب 
صورت های مالی سال ٩4 این بانک، پرداخت حدود 61 درصد تسهیلات به صورت 
ضمانتی را اقدام حمایتی بانک کشاورزی برای مساعدت به کشاورزان ناتوان از تامین 

وثیقه عنوان کرد.
وی با بیان این که پارسال ٩5.5 درصد اهداف راهبری و اولویت های بانک کشاورزی 
محقق شد گفت: تشکیل کارگروه اقتصاد مقاومتی و بررسی تمام پروژه های ستاد 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی ریاست جمهوری، شناسایی 45 پروژه متناسب با ماموریت ها و 
رسالت های بانک و اختصاص پنج هزار میلیارد ریال برای حمایت از طرح های اولویت دار 
)خرد، متوسط، غیر فعال ونیمه فعال بخش کشاورزی( از اقداماتی است که برای اجرای 

سیاست های اقتصادمقاومتی پیگیری شد.
شهیدزاده افزود: توسعه کشت گلخانه ای با هدف ارتقای راندمان تولید، صرفه جویی 
در مصرف نهاده ها و منابع طبیعی و تولید محصولات مختلف کشاورزی برای تامین 
نیاز داخلی و صادرات محصولات کشاورزی با هدف کمی احداث 1٨00 هکتار گلخانه از 

کارهایی است که این بانک پارسال به اجرای آن اقدام کرد.
مدیرعامل بانک کشاورزی ادامه داد: همچنین افزایش ظرفیت تولید آبزیان پرورشی از 
طریق تولید و پرورش ماهی در قفس با هدف ظرفیت سازی برای تولید 20 هزار تن در 
سال، افزایش ضریب مکانیزاسیون از طریق تامین مالی خرید ماشین های کشاورزی به 
میزان هفت هزار و 500 میلیارد ریال در سال 13٩4 از دیگر اقدامات این بانک با رویکرد 

اقتصاد مقاومتی بوده است.
وی گفت: در پنج ماهه امسال دو هزار و 200 میلیارد ریال تسهیلات برای خرید ماشین 
ها و تجهیزات کشاورزی پرداخت شد ضمن آنکه این بانک محدودیتی برای پرداخت 

تسهیلات مکانیزاسیون نداشت.
شهیدزاده، کاهش نرخ کارمزد تسهیلات سرمایه گذاری بخش کشاورزی از جمله 
مکانیزاسیون کشاورزی، توسعه کشت گلخانه ای و پرورش ماهی در قفس به میزان سه 
درصد پایین تر از نرخ تعیین شده توسط شورای عالی پول و اعتبار و معادل 15 درصد، 
تهیه گزارش ها و برنامه عملیاتی پروژه های اقتصاد مقاومتی شامل ساده سازی روش ها 
در پرداخت تسهیلات، کاهش ضایعات نان و افزایش بهره وری در مصرف گندم، حمایت از 
ذخیره سازی محصولات راهبردی و حمایت از صنعت کود و تبیین وضعیت مطلوب را از 

جمله کارهای انجام شده این بانک برشمرد.
مدیرعامل بانک کشاورزی با اشاره به افزایش نسبت خوداتکایی مالی بانک کشاورزی، 
آن را نشانگر انضباط مالی و عملکرد مثبت بانک در جذب منابع از شعب شهری و اعطای 

تسهیلات به بخش کشاورزی از طریق شعب مرکزی، اصلی و روستایی دانست.
وی با اعلام کاهش ریسک اعتباری در بخش ریالی و ارزی در سال 13٩4، میزان 
تسهیلات پرداختی را با 2٧ میلیارد ریال افزایش نزدیک به 2٨1 میلیارد ریال برآورد کرد 
و افزود: ٩6 درصد از تسهیلات پرداختی با مبالغ کمتر از 500 میلیون ریال صورت گرفته 
که بیانگر جهت گیری بانک کشاورزی و وزارت جهادکشاورزی در حمایت از بنگاه های 

اقتصادی کوچک و متوسط است.

طیب نیا:

 هیچ اطلاعاتی به FATF نمی دهیم
وزیر اقتصاد می گوید ایران هیچ اطلاعاتی به اف ای تی اف نمی دهد 
و مسائلی که برخی در این زمینه مطرح می کنند ناشی از نداشتن 
اطلاعات است. او هم چنین تصریح می کند که ایران تحریم های ظالمانه 
بین المللی را قبول نداشته و افرادی که هنوز در فهرست تحریم های 
پیوست برجام قرار دارند آزادانه می توانند در داخل کشور مبادلات بانکی 

خود را انجام دهند.
علی طیب نیا سه شنبه شب در برنامه گفت وگوی ویژه خبری شبکه 
2 سیما درباره مسائل پیرامون FATF اظهار کرد: از زمانی که مذاکرات 
هسته ای دنبال می شد می دانستیم که اگر تحریم ها برداشته شود برای 
برقراری روابط با بانک های خارجی مشکل خواهیم داشت چرا که 
FATF ایران را در گروه سیاه خود قرار داده بود. او بیان کرد: بر حسب 
میزان درگیری کشورها در مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم 
به چند گروه تقسیم شده اند. ابتدا کشورهایی که مقررات FATF را 
به صورت کامل اجرا می کنند و تعداد آن ها بسیار کم است. دیگر 
کشورهایی که مقررات FATF را به صورت ناقص اجرا می کنند. گروه 
سوم کشورهایی که مقررات FATF را کامل اجرا نمی کنند ولی میزان 
آن ها در حد قابل قبولی است و چهارم کشورهایی که مطلقا مقررات 

FATF را اجرا نمی کنند و ایران در این گروه قرار داشت. گفتنی است 
جز ایران فقط کره شمالی و کوبا در این گروه قرار داشتند که کوبا 
قوانین را اجرا کرده و از فهرست سیاه خارج شده بود. وی افزود: به 
موجب حضور ایران در فهرست سیاه FATF این نهاد به موسسات مالی 
توصیه می کرد که با ایران همکاری نکنند. طبیعتا در چنین شرایطی با 
برداشته شدن تحریم ها ما باز نمی توانستیم از تبادلات بانکی بین المللی 
استفاده کنیم. طیب نیا درباره تعریف تروریسم توسط FATF اظهار کرد: 
FATF داعش، طالبان و القاعده را طبق یکی از قطعنامه های سازمان 
ملل تروریسم دانسته و از کشورها می خواهد که اموال و دارایی های 
آن ها را شناسایی کنند. کشور ما در خط مقدم مبارزه با داعش است. 
بنابراین منصفانه نبود که ایران در فهرست سیاه بماند. وزیر اقتصاد اظهار 
کرد: ما برای خروج از فهرست سیاه FATF اقدام کردیم و وارد مذاکرات 

شدیم تا بتوانیم از مبادلات بین المللی بانکی بهره ببریم. در مذاکرات ما 
آن ها مطرح کردند که شما با پولشویی مبارزه نمی کنید و برای مبارزه 
با تامین مالی تروریسم قانون ندارید. در نتیجه ما راهکارهای  مبارزه با 
پولشویی خود را به آن ها ارائه کرده و قانون مبارزه با تامین مالی تروریسم 
را تصویب کردیم و در تعاملات خود با FATF این موارد را مطرح کردیم 
و آن ها نیز برنامه های خود را به ما ارائه کردند و ما متوجه شدیم بخش 
عمده ای از این برنامه در ایران اجرا می شود. او افزود: در جریان تعامل 
با FATF، سه مورد وجود داشت که مستلزم اصلاح قوانین بود. ما به 
FATF پاسخ دادیم که نمی توانیم از ناحیه مجلس تعهدی بدهیم در 
نتیجه به FATF اعلام کردیم که ما آمادگی داریم با شما همکاری کنیم 
ولی به صورت مشروط و در چارچوب قانون اساسی خود. به این ترتیب 
که ابتدا مرجع تصویب قوانین مجلس است و نهایتا کاری که دولت 

می تواند انجام دهد این است که به مجلس لایحه ارائه کند. هم چنین 
 FATF .مجلس ما نمی تواند مخالف چارچوب قانون اساسی ما اقدام کند
به ما پاسخ داد که منظور شما چیست؟ ما نیز پاسخ دادیم منظور ما 
این است که حداکثر دولت در چارچوب اختیاراتی که دارد می تواند 
دغدغه های شما را برطرف کند و نمی توانیم از طرف دولت تعهدی را 
درباره ارکان حاکمیت ارائه کنیم. طیب نیا در پاسخ به این سوال که در 
تعهدات 41 موردی FATF درخواست اشتراک گذاری هویت ذی نفعان 
مطرح شده است؟ گفت: قانون مبارزه با پولشویی کشور و مبارزه با 
فساد را بخوانید. بخشی از قانون ما مبتنی بر این است که باید مشتریان 
بانکی و سایر نهادهای مالی را شناسایی کنیم. اگر بانکی برای مشتریان 
خود حساب باز می کند باید آن افراد احراز هویت شوند. بنابراین این که 
مشتریان بانکی را شناسایی کنیم جزو نیازهای داخلی کشور هم هست. 
او تاکید کرد: در FATF هیچ گونه بانک اطلاعاتی وجود ندارد و الزامی 
برای ارائه اطلاعات از سوی ما نیست. تنها مساله موجود این است که 
کشورها می توانند در چارچوب توافقات دو یا چندجانبه با یکدیگر تبادل 
اطلاعات کنند کما این که ما اکنون نیز با کشورهای روسیه، سوریه و 

عراق درباره تامین مالی داعش تبادل اطلاعات می کنیم.
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آقای کفاشیان و تاج، چرا انفعال؟!

حرف حساب کی روش و جوابی که
 منتظرش هستیم

انتخاب "بنجامین ویلیامز" به عنوان داور دیدار تیم ملی فوتبال ایران و ازبکستان به 
همان اندازه تعجب آور است که سکوت مسئولان فدراسیون فوتبال در این باره، باعث 

حیرت شده است.
تیم ملی فوتبال ایران درحالی پس از دیدار با چین وارد تهران شد که بسیاری از 
کارشناسان فوتبال معتقدند این تیم تا اینجای رقابت ها، نتیجه ی خوبی به دست آورده 
اما کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی فوتبال ایران بعد از ورود به ایران بخش نسبتاً قابل 
توجهی از صحبت هایش را معطوف به بازی ایران و ازبکستان کرد. او نه درباره مسائل فنی 
این دیدار بلکه درباره داوری آن بازی صحبت کرد. او گفت که "بنجامین ویلیامز" قرار 
است این دیدار را قضاوت کند و نسبت به اتفاقات احتمالی این دیدار ابراز نگرانی کرد. نکته 
عجیب این ماجرا آنجاست که خبر قضاوت ویلیامز ظاهرا تا پیش از این رسانه ای نشده 
بود و سرمربی تیم ملی اولین کسی است که به آن اشاره کرده است. یعنی اگر کی روش 
این مسئله را رسانه ای نمی کرد، احتمالا تا آستانه بازی با ازبکستان کسی درباره این اتفاق 
سخنی نمی گفت. بخش مهم صحبت های کی روش انتقادات او نسبت به انفعال فدراسیون 
فوتبال ایران نسبت به این ماجرا است. او نوک پیکان انتقاد خود را متوجه کفاشیان کرده 
است. کی روش به حق گفت که ویلیامزی که قبول نکرد برای مسابقات لیگ قهرمانان 
آسیا به ایران بیاید الان چگونه برای دیدار ایران و ازبکستان انتخاب شده است. به قول 
کی روش اگر او داور  با شهامت و با شخصیتی بود باید در همه جای دنیا حتی کره ماه 
هم بتواند قضاوتش را به راحتی انجام دهد. کی روش این بار نیز مثل همیشه بازیرکی از 
کفاشیان خواسته در این زمینه پاسخ دهد. صحبت او، با استدلالی منطقی همراه است. 
چطور ویلیامز حاضر نشد برای دیدار آسیایی فولاد به ایران بیاید اما حاضر شده قاضی دیدار 
ایران و ازبکستان باشد؟ از طرفی چرا فدراسیون فوتبال ایران در این زمینه سکوت کرده 
و در زمان ابلاغ این خبر از سوی AFC واکنشی نشان نداده است؟ از طرفی دیگر علی 
کفاشیان که نایب رئیس AFC است چرا مانع از این چینش داوری نشده است؟ وقتی همه 
این پازل ها را کنار هم می گذاریم و می بینیم که تیم ملی عربستان با یک پنالتی مشکوک 
برابر تایلند به پیروزی رسیده و با قضاوت داور قطری یک پنالتی مشکوک هم برابر عراق به 
دست آورده و کار را به تساوی کشانده و در نهایت با یک پنالتی دیگر از سد این تیم هم 
گذشته است، مانند کی روش به شدت و به طور عمیق متعجب می شویم و هرچقدر هم 
که بخواهیم مثبت فکر کنیم، نمی توانیم باور کنیم که برخی از مسائل رخ داده و مسائلی 
که پیش روی ماست، کاملا تصادفی بوده است. مطمئنا زمان فعلی، زمان سکوت و عملکرد 
منفعلانه نیست. فدراسیون فوتبال ایران باید نسبت به انتخاب ویلیامز اعتراض جدی داشته 
باشد و از تمام ظرفیت خود در AFC استفاده کند. علی کفاشیان اگر الان از قدرت خود 
در AFC برای احقاق حق تضییع شده ایران استفاده نکند، چه زمانی این کار  را خواهد 
کرد؟ فراموش نکنیم که ما در گروهی قرار گرفته ایم که در آن تیم سوریه کره جنوبی را 
متوقف می کند و حتی یک امتیازها هم در این گروه تعیین کننده هستند. نکته پایانی و 
عجیب در این میان این است که کاش قبل از کی روش فدراسیون نشین ها انتخاب ویلیامز 

را اعلام می کردند، شاید آن وقت ما هم کمتر متعجب می شدیم.

ملی پوشی که مردم روی او حساس هستند

 چرا شجاعی در لیست همه هست؟
در حالی که همه مربیان تیم ملی در مقطعی از مسعود شجاعی استفاده کرده اند و 
او هم استعداد خوبی برای فوتبال ایران بود، اما سالهاست هواداران تیم ملی با او ارتباط 

خوبی ندارند.
پس از دیدار با چین می توان در میان مردم یک نکته را کاملا متوجه شد و آن نکته این 
است که هواداران فوتبال ایران روی مسعود شجاعی حساس شده اند و او کمتر موافقی 
در میان هواداران تیم ملی دارد. به کامنتها و نظرات که مراجعه کنید، حتی بیش از ابراز 
ناراحتی بابت تساوی ایران و چین می توانید اعتراض بابت بازی مسعود شجاعی را ببینید. 
این بازیکن خوش اخلاق و خوش تکنیک، البته سالهاست در اروپا بازی می کند و توانایی 
حفظ توپ بالایی دارد اما در مجموع آمار بسیار بدی در تیم ملی دارد. او با وجود لژیونر 
بودن و با وجود انجام 64 بازی در تیم ملی ایران تنها ٨ گل به ثمر رسانده و از دید مردم 

آنقدر توپ را نگه می دارد تا آن را لو بدهد.
کارنامه شجاعی چنین است:

مسعود سلیمانی شجاعی آرخلو »متولد ٩ ژوئن 1٩٨4 برابر با 1٩ خرداد 1363 شمسی، 
در آبادان است و سابقه عضویت در تیم ملی فوتبال ایران را نیز دارد. مسعود شجاعی 
معمولاً در نقش بازیکن میانی و هافبک راست بازی می کند. فوتبال حرفه ای را در تیم 
صنعت نفت آبادان شروع کرد و پس از آن به تیم سایپا انتقال یافت. اولین بازی ملی او 
مقابل تیم لائوس در مسابقات انتخابی جام جهانی 2006 بود. او در جام جهانی 2006 در 

بازی مقابل آنگولا به عنوان بازیکن تعویضی وارد میدان شد. 
مسعود شجاعی در تاریخ 4/4/13٨٧ با قراردادی سه ساله به تیم اوساسونا در لیگ 
اسپانیا پیوست. مبلغ این قرارداد ٩ میلیون یورو اعلام شد امّا زمانی که در اوج بود و همه 
از او انتظار داشتند به یکی از بهترین لژیونرهای خارجی حاضر در لالیگا تبدیل شود با 
مصدومیت روبرو شد و این دوره مصدومیت بیش از یک سال از دوران ورزشی او کاست 

اما این پایان کار نبود. 
او به اوساسونا بازگشت ولی این دفعه دیگر مسعود همیشگی نبود و بسیار افت کرده بود 
و این امر مدیران و مربیان اوساسونا را مجاب کرد تابه دنبال بازیکن خارجی دیگری بروند 
و نام شجاعی را از لیست خود خط بزنند اما شجاعی تجربه بسیاری از لژیونرهای ایرانی 
مانند نکونام، هاشمیان و مهدوی کیا را که پس از پایان قرارداد خود با تیم های سطح اوّل 
اروپا به ایران آمدند تکرار نکرد و ترجیح به جای ادامه دوران ورزشی خود در کشورهای 
عربی یا در لیگ برتر ایران آن را در سطح دو فوتبال اسپانیا ادامه دهد و همچنان لژیونر 

ایران در اروپا بماند.
 او در شهریور 13٩2 به باشگاه لاس پالماس پیوست و امروز در تیم پانیونیوس یونان 
بازی می کند. او با این حال همچنان در تیم ملی ایران هم هست و مقابل چین هم به 
میدان رفت و تعویض شد. حساسیت در مورد بازی کردن او به اندازه ای رسیده که برخی 

از مردم وقتی او را در ترکیب تیم ملی می بینند دلخور و عصبی می شوند. 
شجاعی البته بازیکن بدی نیست که اگر بود این همه سال لژیونر باقی نمی ماند اما 
کندی و عدم بازی سریع و تکضرب وی که معمولا منجر به لو رفتن توپ می شود یا شاید 
متفاوت بودن سلیقه مردم با جنس بازی او و آمار ضعیفش  به نوعی این پرسش را ایجاد 
می کند که چرا این همه مربی می آیند و می روند اما همه آنها از شجاعی استفاده می کنند 

در حالی که آمار او هم اصلا ایده آل نیست.
 البته که شاید مربیان چیزهایی را می بینند که مردم معمولی نمی بینند، اما حتی اگر 
چنین باشد نمی توان از کنار آمار ضعیف او مخصوصا پس از مصدومیتش گذشت. باید دید 
او می تواند دوباره با مردم آشتی کند یا اینکه در اواخر فوتبالش عملا از تیم ملی می رود و 

کسی وی را به یاد نمی آورد؟

دردسر جدید برای برانکو و پرسپولیس

 امیری دربی را از دست می دهد؟
بازیکن تیم فوتبال پرسپولیس که در بازی روز گذشته تیم ملی ایران برابر چین دچار 

مصدومیت شد، برای بازی مقابل تراکتورسازی و استقلال شرایط مبهمی دارد.
 تیم ملی فوتبال ایران عصر دیروز در دومین بازی خود در مرحله نهایی انتخابی جام 
جهانی 201٨ روسیه به مصاف چین رفت که این مسابقه با تساوی بدون گل خاتمه یافت.

در جریان این مسابقه دو بازیکن تیم ملی کشورمان دچار مصدومیت شدند و به همین 
خاطر زمین بازی را ترک کردند. پژمان منتظری و وحید امیری بازیکنانی بودند که در 

مسابقه روز گذشته دچار مصدومیت شدند.
در این میان وضعیت وحید امیری مهاجم پرسپولیس در ابهام قرار دارد. ملی پوشان 
پرسپولیس از فردا پنجشنبه به تمرینات تیمشان اضافه خواهند شد تا تیمشان را در 

مسابقات حساس پیش رو همراهی کنند.
پرسپولیس در دو بازی حساس پیش رو ابتدا روز شنبه در تبریز به مصاف تراکتورسازی 
خواهد رفت و سپس روز جمعه هفته آینده در دربی  تهران، مقابل استقلال قرار می 
گیرد. این در حالی است که هنوز وضعیت مصدومیت وحید امیری معلوم نیست که بتواند 

تیمش را در این دو بازی حساس پیش رو همراهی کند یا خیر؟
این در حالی است که کارلوس کی روش هم در صحبت  هایش به مصدومیت مهاجم تاثیر 
گذار  پرسپولیس اشاره کرد و گفت: او در بازی برابر چین دچار مصدومیت شده و مشکلی 

برایش به وجود آمده است.
وحید امیری از جمله بازیکنانی بود که در هر چهار بازی اخیر پرسپولیس در ترکیب 

اصلی سرخ پوشان به میدان رفت و تاثیر گذار هم نشان داد.

 افتخاری: نتیجه دربی تاثیرگذارنیست

منصوریان تا آخرفصل دست نمی خورد
مدیرعامل استقلالی ها تاکید کرد که سرمربی تیمش حتی درصورت کسب نتیجه 

ضعیف در دربی به کار خود ادامه خواهد داد .
 سیدرضا افتخاری در گفت و گو باایرنا درپاسخ به این سئوال که حمایت از علیرضا 
منصوریان تا چه زمانی ادامه خواهد داشت؟ گفت: تمامی اعضای هیات مدیره باشگاه 
استقلال اعتقاد داشته و دارند که نباید انتظار داشت تیم منصوریان در همان هفته های 

نخست لیگ نتایج خوبی به دست آورد.
وی ادامه داد: در حال حاضر تعطیلات یک ماهه لیگ برتر به دلیل بازی های تیم ملی 
فوتبال است و این شرایط کاملا به نفع استقلال شد؛ توانستیم دیدارهای تدارکاتی خوبی 

برگزار کنیم و تیم به انسجام و هماهنگی بیشتری رسید.
مدیرعامل باشگاه استقلال درباره برآورده کردن نیازها و خواسته های سرمربی این تیم 
گفت: منصوریان خواستار جذب چندین بازیکن شده بود تا نقاط ضعف تیم را برطرف 
کند و ما هم این بازیکنان را جذب کردیم؛ در روزهای گذشته پادوانی، حق دوست و 
2 بازیکن تیم امید با نظر منصوریان به تیم استقلال اضافه شدند و قرارداد آنها در هیات 

فوتبال نیز به ثبت رسید.
افتخاری گفت: منصوریان برای تقویت کادرفنی تیم استقلال خواستار حضور بهتاش 
فریبا شده بود که برای وی نیز حکم صادر و او مشغول کار شد. تیم استقلال دیگر کامل 

شده و تنها نیاز به فرصت و هماهنگی دارد تا بتواند به آمادگی و انسجام خود برسد.
وی درباره اینکه فرصت برای منصوریان تا دیدار شهرآورد با پرسپولیس است یا نتیجه 
این دیدار نیز تاثیری بر حمایت نکردن از وی ندارد، گفت: به جز برخی از کشورهای عربی 
که تا تیم شان نتیجه نمی گیرد، سرمربی را برکنار می کنند در هیچ کجای دنیا این گونه 

نیست که اجازه ندهند سرمربی برنامه هایش را تا آخر دنبال کند.
مدیرعامل باشگاه استقلال با بیان اینکه تهدید به برکناری، برکناری و رفتارهای قهری در 
دنیای حرفه ای جواب نمی دهد، اظهار داشت: در بازی های جام جهانی و یوفا نیز اجازه 
می دهند تا یک سرمربی تا انتهای مسابقات برنامه های خود را دنبال کند و در صورتی 
که تیم نتیجه نگرفت، درباره ادامه کار آن سرمربی تصمیم می گیرند. افتخاری اولین 
اولویت در باشگاه استقلال را بازگرداندن آرامش به این تیم عنوان کرد و افزود: در حال 
تلاش برای بازگرداندن آرامش به تیم هستیم، زیرا استقلال باشگاه بزرگی است و هواداران 
فراوانی دارد. وی در پاسخ به این سئوال که آیا در ادامه مسابقات لیگ تیم منصوریان 
توانایی جبران 10 امتیاز از دست داده در 4 هفته نخست لیگ را دارد یا نه؟ گفت: این 
کار امکان پذیر است؛ اگر به یاد داشته باشید، منصوریان زمانی که سرمربی تیم نفت هم 
بود در هفته های نخست نتیجه نگرفت اما در هفته های بعد نه تنها امتیازات از دست 
رفته را جبران کرد، بلکه حتی شانس قهرمانی داشت. افتخاری با بیان اینکه منصوریان 
از جمله استقلالی های با تعصبی است که هواداران وی را دوست دارند، تصریح کرد: در 
تمرینات استقلال همواره لیدرها و هواداران منصوریان را تشویق کرده و از او حمایت می 
کنند؛ این موضوع باعث روحیه دادن به تیم می شود. مدیرعامل باشگاه استقلال ادامه داد: 
برغم اینکه تیم استقلال در هفته های نخست نتیجه خوبی نگرفته است، اما منصوریان با 
نشاط و با روحیه در حال کار کردن است و بهم ریخته نیست؛ به طور دائم با وی در ارتباط 
هستیم و منصوریان گزارش بازی ها و تیم را به اضافه خواسته هایش را به ما می گوید زیرا 
همه تلاش داریم استقلال نتیجه بگیرد. مدیرعامل استقلال بار دیگر به هواداران این تیم 
اطمینان داد که تیم محبوب خود را درصدر جدول رقابت ها و به عنوان یکی از مدعیان 

قهرمانی لیگ خواهند دید.

باقری: 

 مشکلی برای بازی در ورزشگاه ۵ هزار نفری 
تراکتورسازی نمی بینم

مربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: اعتقاد من این است که تیم ملی در زمین چین بازی 
بهتری نسبت به دیدار با قطر ارائه داد و فقط قدر فرصت ها را ندانست.

کریم باقری در خصوص دیدار تیم ملی مقابل چین اظهار داشت: تیم ملی در این بازی 
عملکرد خوبی داشت و توانست موقعیت های زیادی روی دروازه  چین خلق کند، اما قدر 
فرصت های گل خود را ندانست. وی افزود: کسب نتیجه مساوی در این بازی سخت خارج 
از خانه نمی تواند برای تیم ملی بد باشد، مخصوصاً اینکه کره جنوبی هم مقابل سوریه 
متوقف شد. البته شش امتیازی شدن ازبکستان هم باعث شد در ادامه راه، رقابت بین تیم ها 
سخت تر شود. مربی پرسپولیس راجع به اینکه از نحوه بازی تیم ملی انتقاد می شود، گفت: 
من کاری به نظر منتقدان ندارم. چیزی که ما از تلویزیون دیدیم این بود که تیم ملی چین 
را در زمین خود تحت فِشار قرار داد و به مراتب بهتر از بازی با قطر ظاهر شد. اگر مهاجمان 
تیم ملی از فرصت ها استفاده بهتری می کردند، الان شش امتیازی بودیم و این صحبت ها 
نبود. به عقیده من تیم ملی شرایط خوبی دارد و ان شاءالله در ازبکستان با کسب یک نتیجه 
خوب  صدرنشین گروهش خواهد شد. باقری در پاسخ به این پرسش که آیا او هم اعتقاد 
دارد تیم ملی در کارهای تهاجمی به مراتب ضعیف تر از کارهای تدافعی است، تصریح کرد: 
اعتقاد من این است که دیدار با چین بازی راحتی برای تیم ملی نبود و آنها در زمین خود 
از حمایت تماشاگران شان برخوردار بودند. با این حال تیم ملی در دقایقی از بازی حریف 
را تحت فِشار قرار داد و چند موقعیت خوب هم خلق کرد. به هر صورت نظر من این است 
که تیم ملی بازی به بازی بهتر و هماهنگ تر خواهد شد. وی در واکنش به مصدومیت 
وحید امیری و بازی نکردن او مقابل تراکتورسازی نیز یادآور شد: تا وضعیت امیری را از 
نزدیک نبینم در این مورد اظهارنظر نمی کنم. ان شاءالله که مصدومیت او جدی نباشد. 
مربی تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به دیدار حساس تیمش با تراکتورسازی نیز عنوان 
کرد: این بازی هم شرایط خاص خودش را دارد و هر دو تیم به دنبال کسب سه امتیاز 
خواهند بود. تراکتورسازی تیم خوبی است و نتایج مناسبی هم کسب کرده است. قطعاً 
تماشاگران تبریزی روز شنبه شاهد یک بازی زیبا خواهند بود.  باقری درباره برگزاری بازی 
تراکتورسازی و پرسپولیس در ورزشگاه پنج هزار نفری تیم تبریزی نیز گفت: به هر شکل 
تصمیم گرفته شده که بازی در این ورزشگاه برگزار شود. من زمانی که در تراکتورسازی 
عضویت داشتم در این زمین تمرین کرده ام. فکر نمی کنم مشکلی به وجود بیاید و ان شاءالله 

هواداران دو تیم یک بازی بی حاشیه و جذاب را شاهد باشند.

هادی ساعی سکوتش را شکست:

هرکس از تکواندو انتقاد کند حذف می شود

عضو پیشین تیم ملی و پرافتخارترین تکواندوکار ایران در 
المپیک که چند هفته ای سکوت کرده بود به انتقاد از شرایط 
حاکم بر این رشته پرداخت و گفت: اگر کسی علیه رئیس 

انتقاد کند حذف می شود.
 تیم ملی تکواندو ایران در شرایطی نتوانست در سی و 
یکمین دوره بازیهای المپیک به موفقیتی در بخش مردان 
دست پیدا کند که پس از آن رئیس فدراسیون کلماتی را 
در مورد ایرانی های حاضر در تیم ملی آذربایجان بکار برد 
و حاشیه هایی را بوجود آورد. با این حال بسیاری از اهالی 
تکواندو و مسئولان ورزش اعلام کردند عملکرد این رشته در 

المپیک ضعیف بوده است.
در این میان هادی ساعی مرد پرافتخار تکواندو ایران 
سکوت اختیار کرد. اما او بالاخره سکوتش را شکست و در 
گفتگو با خبرنگار مهر به انتقاد از فدراسیون تکواندو و رئیس 
آن پرداخت. متن گفتگوی اختصاصی مهر با هادی ساعی را 

در زیر می خوانید:
چند روز است از منزل خارج نمی شود

هادی ساعی در ابتدای گفتگویش گفت: قصد حرف زدن 
در مورد تکواندو را نداشتم ولی سخنان رئیس فدراسیون 
باعث شد گوشه ای از مسائل را بیان کنم تا هم برای ایشان 
یادآوری شود و مهم افکار عمومی هم بیشتر با مسائل آشنا 
شوند تا بتوانند بهتر در مورد رئیس فدراسیون قضاوت کنند. 
متاسفاته پولادگر هر زمان جوابی ندارد، وعده قضاوت را به 
مردم می دهد. من هم با این پیشنهاد موافقم ولی گویا ایشان 

چند روزی است از منزل خارج نمی شود. 
نباید کسی انتقاد می کرد

بعد از خداحافظی از دنیای قهرمانی به عنوان مدیر فنی 
و عضو هیئت رئیسه فدراسیون به فعالیت خود در تکواندو 
ادامه دادم ولی به دلیل آنکه رئیس فدراسیون نمی خواست 
کسی از ایشان انتفاد کند از ادامه کار عذرخواهی کردم. همان 
زمان هم با سیاست های رئیس فدراسیون مخالف بودم و 
انتقادهایی به ایشان داشتم. تمام این مباحث را نیز داخل 

فدراسیون مطرح می کردم.
گوش شنوا نداشت

آقای پولادگر گوش شنوا نداشت و همین موضوع باعث 
شد کناره گیری کنم. حتی وقتی از فدراسیون رفتم از من 
خواست در هیئت حضور داشته باشم ولی به وی گفتمکه 
»شما دوست ندارید کسی برخلاف میل تان در هیئت رئیسه 

صحبت کند« و این پشنهاد را نپذیرفتم.
تحمل انتقاد را ندارد

اگر آقای پولادگر این سخنان من که عین همان جملات 
است را تکذیب کند مطمئن هستم که یا فراموشی گرفته و 
یا به چیزی اعتقاد ندارد. گاهی اوقات دیدگاه ها باهم متفاوت 
است ولی رئیس فدراسیون تاب انتقاد ندارد. بارها گفته ام 
که نمی توانم با این فدراسیون کار کنم چرا که فضای کار 

وجود ندارد. 
بروند نظرات مردم را بخوانند

ساعی با اشاره به مصاحبه های اخیر رئیس فدراسیون 
گفت: همه کارشناسان در مورد المپیک و اتفاقات آن به 
خوبی مسائل را بیان کرده اند. ضمن اینکه مبارزات سه 
تکواندوکار کشورمان از تلویزیون به صورت مستقیم پخش 
و همه مردم ایران تماشا کردند و دیدند که چه برسر تکواندو 
آورده اند. اگر پولادگر چشمان خود را باز کرده و به نظرات 
مردم روی سایت فدراسیون، صفحات مجازی )اگر سانسور 
نشده باشد( مراجعه کند به خوبی می تواند انعکاس این 

نظرات را ببیند.
نباید به زمین خورده لگد زد

بهترین ورزشکار المپیکی ایران در خصوص نتایجی که 

تکواندو در ریو کسب کرد به خبرنگار مهر گفت: همانطور 
که در بالا اشاره کردم و رئیس فدراسیون معتقد است، همه 
مردم مبارزات را دیدند و آنها نیز در این مدت به خوبی در 
این خصوص قضاوت کرده اند . از قدیم گفته اند که زمین 
خورده را نمی زنند ، رسم پهلوانی نیست که بخواهیم به 
زمین خورده لگد بزنیم. به صراحت می گویم که همه خانواده 
تکواندو الان باید دست یاری بدهند تا این تکواندو دوباره 

بلند شود. 
همه مغرض هستند و مسئولان فدراسیون دلسوز

همه کارشناسان دلسوزانه و بدون غرض در مورد تکواندو 
سخن گفته اند و اگر غرض ورزی بوده از سوی فدراسیون 
انجام شده است. تکواندو در مجموع چهار المپیک گذشته 
سه مدال آور داشته که متاسفاته از دید آقایان هر سه قهرمان 
المپیک به همراه مربیان و سایر قهرمانان مغرض هستند و 

فقط مسئولان فدراسیون دلسوز تکواندو هستند. 
نمی دانم چرا مقانلو اشتباه بزرگ کرده است

مدیر فنی پشین تیم ملی تکواندو در مورد سخنان بیژن 
مقانلو هم گفت: مقانلو قهرمان بزرگی بوده ، الان هم مربی 
بزرگی است، خیلی برای این تیم زحمت کشیده و افتخارات 
زیادی هم در این سه ساله کسب کرده ولی نمی دانم 
چرا چنین اشتباه بزرگی را مرتکب شده و همه مسئولیت 
شکست در ریو را برعهده گرفته است. البته همیشه در 
فدراسیون این رویه وجود داشته که وقتی نتیجه ای ضعیف 
رقم می خورد یکی باید قربانی می شد که دیواری کوتاه تر 

از مربی نبود. 
سرمربی را قربانی می کنند

دارنده سه مدال طلا و برنز المپیک ادامه داد: در فدراسیون 
تکواندو هر موقع موفقیتی بدست آمده این موفقیت یک گار 
گروهی بوده که از همه بیشتر مسئولان در آن تاثیرگذار 
بوده اند. ولی هر زمان نتیجه ضعیف بوده همیشه مربیان 
قربانی شده اند. اهالی تکواندو برکناری مربیان بدنساز، فریبرز 
عسگری و ....  را فراموش نکرده اند. حتی برخی مواقع با وجود 
نتیجه مناسب سرمربی را قربانی کرده اند. مانند مرتضی 
کریمی که با وجود نایب قهرمانی جهان و قهرمانی بازیهای 

المپیک رزمی برکنار شد. 
کریمی هم چون انتقاد کرد برکنار شد

شاید آقای پولادگر فراموش کرده وقتی از روسیه برگشتیم 
قصد داشت مرتضی کریمی را به دلیل مصاحبه و انتقاد از 
نبود امکانات در اردوی تیم ملی برکنار کند. من تنها کسی 
بودم که همان زمان هم با این تصمیم مخالفت کرده و عنوان 
کردم که چرا مصالح تیم ملی فقط برای مصاحبه که به حق 
هم انجام شده بود نادیده می گیرید؟ ولی شما حرف خود را 

به کرسی نشاندید و کریمی را برکنار کردید!
سکوت کنم به تکواندو خیانت کرده ام

احساس می کنم که اگر در این برهه سکوت کنم، به 
خانواده تکواندو خیانت کرده ام. من در تکواندو ایران فعالیت 
ندارم. اگر چه با تکواندو دنیا ارتباط خوبی دارم و از سوی 
فدراسیون جهانی برای اکثر مسابقات دعوت می شوم. حتی 
به برزیل هم دعوت شدم. نماینده فدراسیون جهانی تعجب 
کرده بود که چرا از سوی فدراسیون ایران برای المپیک 
البته الان  معرفی نشدم و مقابل پولادگر دعوتم کردند. 
خوشحالم که با وجود انجام تمام کارها به ریو نرفتم تا مبادا 

مقصر این نتایج معرفی شوم.
پشت مدال ها و قهرمانان پنهان شده اند

پنهان شدن پشت مدال قهرمانان رویه قدیمی فدراسیون 
است. الان مدال کیمیا هست و ضعف های آشکار فدراسیون 
دیده نمی شود. سالهای قبل قهرمانانی چون ساعی، افلاکی، 
معتمد، کرمی، خداداد، تاجیک و..... مدال کسب کردند و 

آقایان پشت آن پنهان شدند. اگر قهرمانان و مدالهای آن 
را از فدراسیون تکواندو جدا کنیم چه می ماند برای این 
فدراسیون! ولی همه این قهرمانان که سالهای سال برای آن 
زحمت کشیده اند الان مغرض هستند. چرا همه افراد بزرگ 
مغرض هستند؟ گویا پولادگر از وجود افراد بزرگ واهمه دارد. 

به خدابخشی گفته بودند به بیگی نبازد
قهرمان سابق جهان و آسیا به ملی پوشان هم اشاره کرد و 
گفت: کادر فنی و سه تکواندوکار شایسته ما که جزو بهترین 
های جهان هستند زحمات خود را کشیدند و کم کاری 
نکردند. مشکلاتی در این بین وجود داشت که مهمترین آن 
استرس زیادی بود که به تیم ملی وارد شد. این فشارها روی 
مهدی خدابخش تاثیر بیشتری داشت. به او تاکید کرده بودند 
که مقابل میلاد بیگی بازنده نباشد! کاری کردند که این جوان 

توانمند، شادابی لازم را در این مبارزه نداشت.
قصد بازگشت به تکواندو را ندارم

به هیچ عنوان قصد ندارم به تکواندو برگردم. شاید خیلی 
ها تلاش کردند من از این تکواندو دور شوم ولی من به میل 
شخصی و به دلایلی که در بالا عنوان کردم از تکواندو ایران 
خارج شدم و اگر زمانی تصمیم به بازگشت بگیریم، تلاش 
آقایان هم نمی تواند مانع آن شود. چون من وسط تکواندو 

هستم .
پاره کردن عکس های ساعی هم فایده ندارد

آقایان رفتند در المپیک و دیدند که هادی ساعی به عنوان 
پرافتخارترین تکواندوکار المپیکی جهان معرفی شد. حالا 
بروند عکس من را از سالن خانه تکواندو پاره کنند. مردم 
برای اتفاقات بد سراغ من می آیند و برای اتفاقات خوب آن 
نیز به من تبریک می گویند. با از بین بردن عکس هادی 

ساعی نمی توان او را حذف کرد. 
مقانلو پیشنهاد ماندن را بپذیرد مردانگی کرده!

مدیرفنی پشین تیم ملی تکواندو به تغییر کادر فنی هم 
اشاره کرد و گفت: بیژن مقانلو تاکنون تجربیات زیادی کسب 
کرده و در ریو هم تجربه تلخی را پشت سر گذاشت. برای 
این تجربه هزینه هنگفتی مادی و معنوی شده و نباید از 
کنار آن به سادگی گذشت. از مقانلو شناخت دارم چرا که 
برای هر کاری اندیشه می کند و می تواند با استفاده از این 
تجربیات اتفاقات خوبی در تکواندو ایران رقم بزند. در این 
شرایط بهترین گزینه برای هدایت تیم ملی همین بیژن 
مقانلوست.  آقایان مهره سوزی کرده و کسی برای خود نگه 
نداشته اند. اتفاقی که چهار سال قبل برای فریبرز عسگری 
افتاد. در همان زمان هم با کنار رفتن عسکری مخالف بودم. 
اگر فریبرز پیشنهاد فدراسیون را قبول کند واقعا مردانگی 

کرده است و بس!
مشکلات روحی مانع موفقیت تکواندوکاران شد

ما سه قهرمان خیلی خوب را در ریو داشتیم. وقتی تمرین 
تیم ملی را در اردو تماشا کردم خیلی به آنها امیدوار شدم، به 
لحاظ جسمانی عالی بودند و فقط مشکلات روحی ، روانی 
مانع از موفقیت آنها شد. من سالها در میادین مختلف مبارزه 
کرده ام  و این شرایط را تجربه کرده ام. از این نتایج برای 
ملی پوشان خیلی ناراحت شدم. این تکواندوکاران اهل کم 
فروشی نیستند و خیلی تلاش کردند و نمی دانم چه اتفاقی 

افتاد که توفیقی نداشتند. 
هم اخلاق را باخت هم نتیجه را

مشکلات مدیریتی بارها به تیم ملی لطمه زده است. در 
همین ریو اگر خودش را مدیریت می کرد شاید این اتفاق 
برای خدابخش نمی افتاد. اگر پولادگر خطاب به میلاد بیگی 
و رضا مهماندوست از آن کلمات زشت استفاده نمی کرد آنها 
می توانستند تمرکز خود را حفظ کرده و به فینال برسند 
و خدابخش به جدول برگشته و مدال کسب کند. رئیس 
فدراسیون که همیشه دم از اخلاق می زند در ریو هم اخلاق 
را باخت و هم نتیجه را. اینکه ایشان می گوید مردم قضاوت 

کنند نظر درستی است . مردم همه این مسائل را دیده اند. 
دوستانشان را به جای منتقدان دعوت کردند

این کارشناس تکواندو به بررسی نتایج ریو 2016 هم اشاره 
کرد و گفت: تمام کسانی که به این کمیته کارشناسی دعوت 
شده اند از بزرگان این رشته و از دوستان من هستند و احترام 
خاصی برای همه آنها قائلم. ای کاش حداقل یک نفر منتقد 
هم دعوت می شد. شما از ترس اینکه کسی در این کمیته 
از شما انتقاد نکند همه دوستان خود را دعوت کردید. از این 

بررسی چیزی درنمی آید؟
تکواندو بزرگتر نداشت

هادی ساعی در پایان گفتگویش با خبرنگار مهمر گفت: 
تکواندو ما برای موفقیت در ریو همه چیز داشت؛ تکواندوکار 
خوب، مربی خوب و  داور خوب. اما متاسفانه بزرگتر نداشت 
که آن نتایج رقم خورد. پولادگر نه در داخل و نه در میادین 
بین المللی از ادبیات خوبی استفاده نمی کند و به همین 
دلیل است که ما در بحث بین الملل مشکل داریم و ایشان 

دعوت نمی شوند

ما کفاشیان را به AFC فرستادیم، او بگوید دقیقاً چه کاری برایمان می کند

حمله شدید کی روش به کفاشیان
سرمربی تیم ملی با بیان اینکه ازبکستان، کره جنوبی 
و ایران مدعیان صعود به جام جهانی هستند، به انتقاد 
از رئیس پیشین فدراسیون فوتبال و نایب رئیس کنونی 

این فدراسیون پرداخت.
کارلوس کی روش پس از بازگشت تیم ملی از چین 
گفت: خیلی زودتر از آن چیزی که فکر می کردم، اکنون 
متوجه شدیم که مدعیان این گروه برای صعود به جام 
جهانی ازبکستان، کره جنوبی و ایران هستند. بازی بعدی 
ما در ازبکستان است و پس از آن به تهران می آییم تا با 
کره جنوبی مقابله کنیم. باید برای زندگی مان بازی کنیم 
و هرآنچه در توان داریم در زمین بگذاریم، چون این دو 

بازی بسیار مهم است.
مقابل چین  دیدار  به  اشاره  با  ملی  تیم  سرمربی 
خاطرنشان کرد: پس از بازی با چین مزه بدی در دهان 
ماست و حس بدی در ذهن مان داریم، چون باید سه 
امتیاز را کسب می کردیم و فرصت کسب سه امتیاز 
هم داشتیم. درباره این مطلب فقط زمانی می توانیم 
قضاوت کنیم که تیم های دیگر هم به چین بروند و 
با این تیم بازی کنند، آن موقع متوجه می شوید که 
ما چه کاری توانستیم انجام دهیم، اما مطمئناً فرصت 

پیروزی را داشتیم.
کی روش ادامه داد: مطلب دیگر این است که تأسفانه 
شاهد مصدومیت چند بازیکن مان بودیم. برای پژمان 
دژاگه  اشکان  آمد،  وجود  به  مصدومیت  منتظری 
همین طور و وحید امیری هم دچار مشکل شده است. 
چند بازیکن دیگر هم ضربه هایی خورده اند. معنای 
این اتفاقات یعنی من درست می گفتم که درخواست 
اردوهای آماده سازی پیش فصل را داشتم. حرف من 
صحیح بود و این مصدومیت ها بر صحبت های قبلی من 

صحه می گذارد.
»عملکرد داوران جوان و بی تجربه در دو بازی گذشته 
مسئله دیگری است که دغدغه من محسوب می شود«، 
وی با بیان این جمله تصریح کرد: این داوران ثابت 
کردند که مقابل بازیکنان تیم ملی ایران به راحتی از 
کارت زرد استفاده می کنند و این مسئله ای است که 
من را به فکر فرو برده است. متأسفانه بعد از 34 سال 
که در فوتبال هستم، گاهی اوقات اتفاقاتی رخ می دهد 
که من را به شدت و عمیقاً شگفت زده می کند. بنجامین 
ویلیامز، داور استرالیایی که داور ما در دیدار با عراق در 
جام ملت های آسیا در استرالیا بود، از سوی همان ارگان 
و سازمان )کنفدراسیون فوتبال آسیا( به عنوان داور 

دیدار ما برای بازی با ازبکستان انتخاب شده است.
سرمربی تیم ملی که از انتخاب بنجامین ویلیامز برای 
قضاوت در دیدار رفت ایران مقابل ازبکستان که باید 
15 مهرماه در تاشکند برگزار شود به شدت ناراحت 
بود، افزود: ویلیامز سال گذشته برای قضاوت در لیگ 
برگزار  تهران  در  که  بازی  برای یک  آسیا  قهرمانان 
می شد، انتخاب شد، اما قبول نکرد و نپذیرفت که به 
ایران بیاید. با این حال او الآن می خواهد برای قضاوت 
دیدار ایران  به ازبکستان بیاید. داوری که نپذیرفته بود 
سال گذشته برای قضاوت در لیگ قهرمانان آسیا به 
ایران بیاید و این قضاوت را رد کرده بود و گفت به ایران 
سفر نخواهد کرد، اکنون پذیرفته که برای قضاوت دیدار 
ما به ازبکستان بیاید. اگر او داوری باشهامت، باشخصیت 
و با کاراکتر بالاست، باید در همه جای دنیا و حتی 
کُره ماه هم قضاوتش را به راحتی انجام دهد، اگرنه 

سؤال هایی است که مسئولان باید به آن پاسخ بدهند.
کی روش که ناراحتی اش را از مسئولان کنفدراسیون 
فوتبال آسیا با صحبت در خصوص بنجامین ویلیامز 

نشان داد به حضور علی کفاشیان در هیئت رئیسه 
AFC اشاره کرد و گفت: ما یک نایب رئیس AFC داریم 
که علی کفاشیان است. واقعاً نمی دانم او دارد چه کاری 
می کند، احتمالاً کفاشیان بتواند یک سری پاسخ ها برای 

ما داشته باشد و  به تیم ملی کمک کند.
روبه رو  آن  با  که  دیگری  مشکل  داد:  ادامه  وی   
هستیم، این است که هنوز دقیقاً نمی دانم که کجا باید 
بازی مان با سوریه را انجام دهیم. بازی های دوستانه مان 
را یکی پس از دیگری از دست می دهیم، چون کسی 

نمی تواند بگوید که بازی ما با سوریه کجا خواهد بود. 
دارم  فقط  من  شد:  یادآور  ملی  تیم  سرمربی 
یک سری سؤالات مطرح می کنم و نمی خواهم اینجا 
به کسی بی احترامی کنم، اما به طور مثال چند آدم 
غیرمسئول بدون هیچ گونه هماهنگی چند ماه پیش به 
سفارت عربستان در تهران رفتند و یک سری کارهای 
خودمختارانه انجام دادند. کاری که ناپسند بود و چند 
شیشه را هم شکستند و هیچ لطمه شخصی یا جانی به 
کسی نزدند، اما پس از آن AFC به شدت ایران را تنبیه 

کرد و اجازه نداد ایران میزبان بازی با تیم های عربستانی 
باشد و به شدت علیه ایران در این ماجرا موضع گرفت، 
با این حال اکنون می خواهند بازی ما مقابل سوریه 
در لبنان باشد، کشوری که سه سال پیش در زمان 
حضور تیم ملی بمب گذاری شد و قرار بود تیم ملی 
برای مراسم شام در سفارت ایران در بیروت میهمان 
باشد، اما ظهر همان روز سفارت را بمب گذاری کردند، 
این واقعاً جای سؤال دارد که کفاشیان که نایب رئیس 
کنفدراسیون فوتبال آسیاست، دقیقاً چه کاری برای 
ایران انجام می دهد. کی روش گفت: این زحمت و عرقی 
بود که از طرف بازیکنان، مربیان، بازیکنان فوتسال، 
فوتبال ساحلی، جوانان،  نوجوانان و همه ریخته شد و 
نتیجه پیدا کرد که کفاشیان به هیئت رئیسه برود و 
نایب رئیس AFC شود. ما بودیم که کمک کردیم تا 
کفاشیان این پست را به دست بیاورد، اما ایشان اکنون 

برای ما چه کاری انجام می دهد؟
سرمربی تیم ملی خاطرنشان کرد: متأسفانه اشکان 
دژاگه، پژمان منتظری و وحید امیری مصدوم شده اند، 

به خصوص منتظری که نبودش یک مشکل بزرگ 
برای ماست در پست دفاع میانی، به این دلیل که ما به 
بازیکنان باتجربه در میدان نیاز داریم و فرصت اینکه با 
بازی های دوستانه تجربه را به بازیکنان مان منتقل کنیم، 
نداریم. باید بگویم ما باید تمرکزمان را روی دو بازی مهم 
ازبکستان و کره جنوبی بگذاریم. فوتبال ایران باید بداند 
که این دو بازی برای ما حکم جام جهانی روسیه را دارد.

 وی اظهار داشت: دو سه هفته آینده برای ما بسیار 
حائز اهمیت است و همه اهالی فوتبال اعم از مربیان 
باشگاهی، باشگاه ها، مسئولان و... باید کمک کنند، به 
این دلیل که این دو بازی برای ما مهم است. ما تقریباً 
فرصت  چون  می رویم،  ازبکستان  به  تمرین  یک  با 

آماده سازی گذشته مان را از دست داده ایم.
 کی روش گفت: اگر به خاطر داشته باشید در دوره 
قبلی انتخابی جام جهانی رقابت سختی بین سه تیم 
ایران، کره جنوبی و ازبکستان وجود داشت، در حال 
حاضر هم همان طور است و حداقل روی کاغذ این 
شرایط وجود دارد. بازی با ازبکستان بسیار مهم است 
و اولویت اصلی فوتبال ایران در سه هفته آینده باید 
و  از حمایت  کمتر  توقعی  هیچ  باشد.  بازی  همین 
تعهد صددرصد باشگاه ها، مربیان و بازیکنان را نداریم 
و توقع مان همکاری صددرصد مربیان و باشگاه هاست. 
توقع مان این است که آقای کفاشیان هم که نایب رئیس 

AFC است کمک بیشتری به ما کند.
 سرمربی تیم ملی در خصوص پرواز چارتر تیم ملی و 
اینکه آیا در آینده تیم ملی با این پرواز راهی کره جنوبی 
خواهد شد یا نه، عنوان کرد: اگر این اتفاق رخ دهد، 
بسیار خوب خواهد بود. ان شاءالله که با همین هواپیما 

به کره جنوبی برویم.
وی در پاسخ به این سؤال که چه اتفاقی رخ می دهد 
که ایران نمی تواند به گل برسد و دلیل این موضوع 
چیست، خاطرنشان کرد: این مسئله فقط راجع  به ایران 
نیست، خیلی وقت ها هست که در فوتبال تیم ها فرصت 
زیادی به دست می آورند، اما نمی توانند به گل برسند. 
بعضی وقت ها هم هست که فقط یکی دو موقعیت 
وجود دارد و گل به ثمر می رسد. من فکر می کنم در 
لحظات اتمامی و ضربه های تمام کننده، عصبی عمل 
کردیم، بهانه نیست، اما زمین هم کمک نکرد. زمین 
خوب بود، اما بسیار بسیار نرم که همان اوایل بازی تمام 
چمن کنده شد و کمکی به شرایط بازی نکرد. فوتبال 

همین است.
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تولید پماد سوختگی از موم زنبور عسل و گیاه هواچوبه

محققان در یک شرکت دانش بنیان داروسازی موفق 
به تولید پماد سوختگی با منشا ریشه گیاه ابوخلسا یا 

هواچوبه و موم زنبور عسل شدند.
 فرشاد اکبرنژاد مدیر بخش علمی  یک شرکت دانش 
بنیان  داروسازی با بیان اینکه در این شرکت فعالیت های 
علمی تحقیقاتی انجام می دهیم، در گفتگو با خبرنگار مهر 
گفت: در این راستا زیر مجموعه این شرکت 5 شرکت در 
حال فعالیت هستند. وی با بیان اینکه در اصل مواد اولیه 
را خود شرکت با تحقیق و توسعه تولید می کند، گفت: ما 
همواره برای تولید محصولاتمان عصاره را تبدیل به فرمول 
می کنیم تا نهایتا محصولی را به تولید برسانیم؛ این بدان 

معناست که اسانس را نمی خریم.
وی با اشاره به محصول جدید این شرکت داروسازی 
افزود: ما در این شرکت دانش بنیان موفق شدیم که پمپاد 
سوختگی با منشا گیاهی را تولید کنیم، گفت: درمان 
سوختگی از دیرباز دغدغه بیماران و پزشکان بوده و در این 
زمینه ترکیبات فراوانی مورد استفاده قرار می گرفته است.

ترکیبات  آنها  موثرترین  از  یکی  افزود:  محقق  این 
استخراج شده از ریشه گیاه هواچوبه یا ابوخلساء است. 

گیاه هواچوبه از جمله گیاهانی است که غنی از آنتی 
اکسیدان بوده و در طب سنتی ایران تاثیر آن در بهبود 

سوختی اثبات شده است.
به گفته وی پماد گیاهی سوختگی علاوه بر داشتن 
عصاره هواچوبه، حاوی موم زنبور عسل و روغن زیتون 
نرم شدن محل  و  تاول  رفتن  بین  از  بوده که موجب 
سوختگی می شود و اثربخشی آن با انجام مطالعات بالینی 

دقیق بر روی بیماران به اثبات رسیده است.
اکبرنژاد با بیان اینکه به تازگی این پماد به تولید انبوه 
از این پماد می توان برای درمان  رسیده است، گفت: 
سوختگی با آتش، آفتاب سوختگی، درمان زخم بستر و 
زخم های مزمن دیابتی استفاده کرد. همچنین این پماد 

التیام دهنده و ضدعفونی کننده نیز هست.
وی با بیان اینکه از این پماد می توان در سوختگی 
های درجه 1، 2 و 3 استفاده کرد، بیان داشت: طول دوره 
درمان با این پماد 20 الی 3٨ روز است و توسط پزشکان 

تجویز می شود.

آویشن؛ فوق تخصص سلامت!
از نظر تراکم بالای آنتی اکسیدانی، آویشن یکی از برترین گیاهان جهان محسوب می شود 
و هزاران سال است به عنوان یک تقویت کننده کلی سلامت بدن مورد استفاده قرار 

می گیرد. 
آویشن یکی از مشهورترین گیاهان جهان است که دیر زمانیست نه تنها در پخت و پز 
مورد استفاده قرار می گیرد، بلکه دارای ویژگی های دارویی نیز است و به سلامت بدن 
انسان کمک می کند. از جمله خواصی سلامت و درمانی آویشن می توان به توانایی 
آن در کاهش مشکلات تنفسی، تقویت سیستم ایمنی بدن، محافظت در برابر بیماری 
های مزمن، تحریک جریان خون،جلوگیری از عفونت های قارچی، بهبود سلامت قلب، و 
کاهش استرس اشاره کرد. به گزارش "ارگانیک فکتس"، رایج ترین شکل از آویشن به نام 
علمی Yhymus vulgaris شناخته می شود. این بوته همیشه سبز هزاران سال است که 
به منظور کاربردهای دارویی و آشپزی مورد استفاده قرار می گیرد. آویشن گیاهی بومی 
منطقه مدیترانه و برخی مناطق مشخص در آفریقا است و قدمت استفاده از آن به دوران 
امپراتوری مصر باز می گردد.از نظر استفاده در آشپزی، ساقه و برگ های آویشن در غذاهای 
مختلف به صورت کامل یا خشک شده مورد استفاده قرار می گیرد. آویشن به طور معمول 
به انواع مختلف سوپ، سس ها، و غذاهای گوشتی اضافه می شود و بیشتر به عنوان یک 
چاشنی خوشمزه کاربرد دارد. در همین راستا، برگ های آویشن را می توانید از ساقه جدا 
کرده و آن را تبدیل به یک ادویه سازید و یا کل گیاه را برای تغییر مزه به وعده های غذایی 
بزرگ یا خورش اضافه کنید.از سوی دیگر، تاریخچه دارویی آویشن شامل استفاده از روغن 
آن می شود. برگ های آویشن می توانند برای دم کردن یک چای مفید به کار گرفته 
شوند و عصاره آویشن نیز می تواند با روغن ها یا کرم ها برای استفاده موضعی روی بدن 
کاربرد داشته باشد. در ادامه هر چه بیشتر با برخی از فواید سلامت آویشن آشنا می شویم.

 قابلیت ضد قارچی 
تیمول، معروف ترین ماده تشکیل دهنده فعال موجود در آویشن است. این ترکیب 
ارگانیک طیف گسترده ای از آثار بر بدن انسان را ارائه می کند که از آن جمله می توان به 
جلوگیری از عفونت های قارچی و ویروسی اشاره کرد و در نتیجه به کاهش فشار بر سیستم 

ایمنی بدن کمک می کند.
 ظرفیت آنتی اکسیدانی

  از نظر تراکم بالای آنتی اکسیدانی، آویشن یکی از برترین گیاهان جهان محسوب می 
شود و هزاران سال است به عنوان یک تقویت کننده کلی سلامت بدن مورد استفاده قرار 
می گیرد. آنتی اکسیدان های فنولیک موجود در آویشن از جمله لوتئین، زیگزانتین و 
تیمونین همگی به خنثی سازی و از بین بردن رادیکال های آزاد در بدن انسان کمک می 
کنند. رادیکال های آزاد محصولات جانبی خطرناکی هستند که از سوخت و ساز سلولی 
ناشی شده و با ایجاد آپوپتوز یا جهش خود به خود می توانند آسیب های جدی به سلول 
های سالم وارد کنند. این آنتی اکسیدان ها به جلوگیری از استرس اکسیداتیو در تمام 
سیستم های بدن و همچنین مسیرهای عصبی، قلب، چشم ها و پوست کمک می کنند.

 گردش خون
 تراکم بالای آهن و دیگر مواد معدنی ضروری در آویشن آن را به گیاهی ایده آل برای 
تحریک تولید گلبول های قرمز و در نتیجه تقویت گردش خون و اکسیژن رسانی به 

سیستم ها و اندام های حیاتی در کل بدن تبدیل کرده است.
 سلامت قلب

 ترکیب سرشار از آنتی اکسیدان ها، مواد معدنی، و ویتامین ها در آویشن آثار کوچکی بر 
قلب دارد اما پتاسیم و منگنز عناصر کلیدی موجود در این گیاه هستند که به سلامت قلب 
کمک می کنند. پتاسیم یک گشادکننده طبیعی عروق است به این معنی که می تواند به 
کاهش تنش در سیستم قلبی عروقی با شل کردن عروق خونی و کاهش فشار خون کمک 
کند. این شرایط می تواند با جلوگیری از تصلب شرایین و سکته های مغزی، حملات قلبی 

و بیماری عروق کرونر قلب هر چه بیشتر به عمر انسان اضافه کند.
 تقویت بینایی

 تراکم بالای کاروتنوئیدها و ویتامین A در آویشن این گیاه را به یک عامل آنتی اکسیدانی 
موثر برای سلامت چشم ها و بینایی تبدیل کرده است. کاروتنوئیدها می توانند به خنثی 
سازی رادیکال های آزاد در سیستم چشمی انسان کمک کنند، روند بیماری انحطاط 

ماکولا را کند سازند و از ابتلا به آب مروارید جلوگیری کنند.
 سیستم ایمنی بدن

 سطوح بالای ویتامین C موجود در آویشن آن را به یک تقویت کننده طبیعی سیستم 
ایمنی بدن تبدیل می کند. ویتامین C تولید گلبول های سفید خون را تحریک می کند که 
نخستین خط دفاعی در سیستم ایمنی بدن انسان محسوب می شوند. همچنین، ویتامین 
C نقشی کلیدی در تولید کلاژن ایفا می کند که برای تولید و ترمیم سلول ها، عضلات، 

بافت ها و رگ های خونی ضروری است.
 کاهش استرس

 یکی از ویتامین های موجود در آویشن ویتامین B6 است که اثر قدرتمندی بر انتقال 
دهنده های عصبی مشخص در مغز انسان دارد که به طور مستقیم با هورمون های استرس 
در ارتباط است. مصرف منظم آویشن در رژیم غذایی می تواند به بهبود خلق و خوی شما 

کمک کند و در مواجهه با افکار استرس زا ذهن شما را آرامش می بخشد.
 مشکلات تنفسی

 یکی از شناخته شده ترین و پر سابقه ترین موارد استفاده از آویشن در پزشکی سنتی 
کاربرد آن به عنوان عاملی برای سلامت دستگاه تنفسی بوده است. اگر از برونشیت، آسم 
مزمن، گرفتگی بینی، سرماخوردگی، آنفلوآنزا، سینوس های بسته شده، یا آلرژی های 
فصلی رنج می برید، آویشن به عنوان یک ماده خلط آور و ضد التهاب به از بین بردن خلط 
و مخاط در دستگاه تنفسی کمک می کند، با تسکین التهاب به تنفس هرچه بهتر کمک 
می کند، و از رشد میکروبی که به بیماری منجر می شود، جلوگیری می کند. دم کرده برگ 
های آویشن و تبدیل آن به یک چای قدرتمند بهترین روش برای دستیابی به این شرایط 

و تسکین و درمان بیماری های تنفسی است.
 هشدار پایانی

 افرادی که دارای معده حساس هستند باید توجه داشته باشند که مصرف زیاد آویشن 
می تواند به ناراحتی دستگاه گوارش منجر شود، اما به طور کلی این گیاه به عنوان یک ماده 

آلرژی زا شناخته نمی شود و می تواند به طور مرتب در رژیم غذایی جای بگیرد.

یک روانشناس :

با کودکان لوس چگونه رفتار کنیم؟
یک روانشناس می گوید: والدین اولین و اصلی ترین عامل ایجاد لجبازی در کودکان بوده 

و نوع برخورد با فرزندان از اهمیت بسیاری برخوردار است.
فرشته کریمی روانشناس کودک ؛ گفت: مهم ترین عاملی که ویژگی لجبازی را در 
کودکان ایجاد و تقویت می کند، نوع برخورد پدر و مادر با فرزندشان است.کریمی در ادامه 
افزود: زمانی که پدر و مادر نتوانند قوانین خانه را به طور کامل مدیریت کنند، این تصور 
در کودکان ایجاد می شود که می توانند هر کاری انجام دهند و از آزادی بی حد و حصر 

برخوردارند.
وی تصریح کرد: زمانی که پدر و مادر خواسته و رفاه فرزندانشان را در اولویت قرار داده و 
آنها را نسبت به خواسته های خودشان ترجیح می دهند، به مرور زمان کودک یاد می گیرد 
همه چیز باید حول محور او بچرخد و موضوعات دیگر صرفاً حاشیه است.کریمی اضافه 
کرد: وقتی کودک شروع می کند به جیغ و فریاد زدن، معمولاً پدر و مادر برای ساکت کردن 

فرزندشان، خواسته او را برآورده می کنند.
 این مسئله باعث می شود فرزند آنها لوس بار بیاید و در آینده نتواند از پس مشکلات 
خود برآید. چنین کودکانی در آینده در برقراری روابط با دیگران دچار مشکلات فراوانی 
می شوند.وی اظهار کرد: با ورود به مدرسه مشکلات این کودکان آغاز می شود. کودکان 
لوس و لجباز در مهد کودک، مدرسه و اجتماع های کوچک فامیلی معمولا طرد می شوند 

و همین مسئله می تواند ضربه احساسی بدی را به آنها وارد کند.
این روانشناس بیان کرد: به طور کلی پدر و مادر برای اینکه فرزندانشان از این حالت خارج 
شوند باید نسبت به قوانینی که در حد توان فرزندشان وضع می کنند، جدیت بیشتری 
داشته باشند. این بدان معنا است که کودک نباید احساس کند می تواند از انجام قوانین 

شانه خالی کند.
وی در خصوص رفتار مناسب پدر و مادرها با فرزندانشان توصیه کرد: والدین باید در 
تمام حالات با فرزندشان به یک شیوه رفتار کنند. به عبارتی اگر کودکی فریاد می زند و 
پا بر زمین می کوبد، پدر و مادر باید  این حرکت او را ندید بگیرند و فکر نکنند که با انجام 
چنین رفتاری بلافاصله باید خواسته او را محقق کنند. از طرفی کودک باید بفهمد که پدر 
و مادر می توانند شرایط را کنترل کنند تا فکر نکند با جیغ و فریاد می تواند آنها را متقاعد 
به انجام خواسته هایش کند.کریمی در ادامه صحبت هایش تصریح کرد: والدین باید بدانند 
که هیچ بچه ای لوس به دنیا نمی آید و این پدر و مادرها هستند که بچه ها را لوس و 
لجباز بار می آورند. همچنین رفتار صحیح پدر و مادر است که می تواند بچه ها را از این 

حالت نجات دهد.
وی با تاکید بر اینکه بی تفاوتی پدر و مادرها نسبت به این ویژگی در فرزندانشان شیوه 
مناسبی نیست، افزود: در واقع پدر و مادرها با بی توجهی به رفتارهای نامناسب اجتماعی 
فرزندشان به مشکلات بزرگتری دامن می زنند به طوری که فرزند در آینده بسیار منزوی 

شده و در روابط دوستانه، زناشویی و کاری خود شکست می خورند. 
این روانشناس کودک تنبیه بدنی و تحقیر کودکان لجباز را به دلیل جریحه دار شدن 
احساسات و توقعاتشان نامناسب خواند و اضافه کرد: بهترین نوع تنبیه، قهر کردن با فرزند 
بوده و در صورت مشاهده رفتار نامناسب باید او را برای مدتی از شرایط دلخواهش محروم 

کرد. از طرفی نباید نسبت به رفتارهای نامناسب فرزند بی تفاوت بود. 
بر این اساس تشویق رفتار صحیح در شرایطی که فرزند به درستی رفتار می کند و تذکر 
شفاهی در مورد رفتارهای نامناسب نقش بسزایی در پرورش ویژگی های صحیح اخلاقی 

آنها دارد. 
کریمی با بیان اینکه خانواده ها در برخورد با کودکان باید حد اعتدال را برقرار کنند، یادآور 
شد: محبت و توجه بیش از حد و همچنین بی توجهی پدر و مادر به کودک هر دو می تواند 

به آینده فرزندشان لطمه وارد کند.

آیا مواد شوینده باعث پیری زودرس 
می شوند؟

حفظ جوانی در گرو رعایت کردن نکاتی است که ممکن است کمتر کسی با آن آشنا 
باشد. در این مطلب یکی از مهم ترین راهکارهای شادابی پوست معرفی می شود.

خلیل صداقت پیشه متخصص پوست و مو ؛ گفت: از آنجایی که پوست محافظ کل بدن 
است، باید توجه فراوانی به حفظ  و نگهداری آن داشت.وی ادامه داد: لایه ای نازک از جنس 
چربی روی سطح پوست از آن در برابر سرما، گرما، اشعه های نور خورشید و آسیب های 
محیطی محافظت می کند و همچنین مانع از رشد میکروب های بیماری زا در پوست می 
شود. بنابراین برای داشتن پوستی سالم و شاداب باید مراقب این لایه محافظ بود.صداقت 
پیشه با اشاره به این موضوع که شست وشوی بیش از حد صورت باعث از بین رفتن این 
لایه پوست می شود، افزود: تا حد امکان باید از شست وشوی بی جهت پوست خودداری 
کرد و در صورت نیاز بهتر است از آب ولرم و یا صابون های فاقد مواد شیمیایی برای تمیز 
کردن صورت استفاده شود.وی یادآور شد: کسانی که پوست چرب دارند، محدودیتی برای 
شستن صورت خود ندارند اما افراد دارای پوست معمولی و به خصوص پوست خشک باید 
از شست و شوی زیاد پوست خود بپرهیزند و در صورت نیاز بعد از تمیز کردن برای تامین 

چربی مورد نیاز پوست از کرم های مخصوص استفاده کنند.
این متخصص پوست با بیان اینکه افراد در بعضی مشاغل باید بیشتر از پوست خود 
محافظت کنند، اظهار داشت: افراد دارای مشاغل یدی که باعث کثیف شدن و قرار گرفتن 
پوست صورت در معرض آفتاب می شوند، می توانند برای جلوگیری از چروک،ترک و 
لک شدن از کرم های ضدآفتاب بهره ببرند و با استفاده از دستکش، ماسک و ژل محافظ 

پوست در برابر آلودگی از این عضو حساس مراقبت کنند.
صداقت پیشه تاکید کرد: بعضی از مواد شوینده نظیر وایتکس، مایع ظرفشویی و پودر 
ماشین لباس شویی حتی اگر در معرض تماس مستقیم با پوست قرار نگیرند، باعث آسیب 
به آن می شوند. لذا بهتر است برای شست وشو از مواد جایگزین استفاده شود یا در هنگام 

استفاده از آنها پوست دست و صورت به طور کامل پوشانده شود.

یک متخصص ارتوپد  مطرح کرد:

تاثیر پارکت و سرامیک 
در ایجاد صافی کف پای کودکان

یک متخصص ارتوپد گفت: سطوح صاف منازل همچون پارکت و سرامیک باعث 
می شود کودکان در معرض خطر صافی کف پا قرار گیرند.

اصغر هدایتی متخصص ارتوپد ؛ گفت: صافی کف پا عارضه ای است که در آن کودکان، 
فاقد قوس های استاندارد در قسمت های تحتانی پاها هستند. این قوس های کف پا 
نیروهای محرک زمین به بدن را کاهش می دهد و اجازه ورود همه نیروهای زمین را 
به بدن نمی دهد. در افراد دارای کف پای صاف میزان بالایی از این نیروها به سمت بدن 
هدایت می شود.هدایتی با بیان اینکه بیماری صافی کف پا در کودکان به دلیل ایجاد 
خستگی زودرس و کم تحرکی، منجر به افزایش وزن کودکان می شود، افزود: این بیماری 
غالباً مادرزادی است و به دلیل نرمی مفاصل کف پا ایجاد می شود که در هنگام ایستادن 

منجر به از بین رفتن قوس کف پا می شود.
وی یکی از دلایل ایجاد صافی کف پا در کودکان را استفاده از پارکت و سرامیک دانست 
و اضافه کرد: بعضی افراد در سطوح ناهموار مثل زمین های خاکی راه می روند که این 
عمل باعث آسیب کمتر به کف پا می شود اما افرادی که بر روی سطوح صاف همچون 
پارکت و سرامیک راه می روند، در معرض خطر این بیماری قرار دارند.این متخصص ارتوپد 
درباره علائم صافی کف پا عنوان کرد: ظاهر مسطح در کف پاها، خمیدگی کفش یا پاشنه 
کفش به سمت داخل، دیابت، افزایش وزن، درد اندام تحتانی، وجود فشارهای مداوم روی 
پا، ایجاد ورم از علائم صافی کف پا به شمار می آیند.هدایتی با اشاره به بیماری رماتیسم، 
بیان کرد: بیماری های التهابی مانند روماتیسم ممکن است باعث ایجاد صافی کف پا شود 
به طوری که این کودکان به علائم عمومی مانند ضعف، درد مبهم عضلات و احساس 

خستگی دچار شوند.
وی در ادامه توضیحاتش یادآور شد: این بیماری منجر به بروز عوارضی همچون انحراف 
زانو، التهاب زردپی آشیل، درد زانوها و لگن، التهاب در رباط های کف پا، ایجاد بافت های 
پوستی و شکستگی های فشاری در اندام تحتانی شود.این متخصص ارتوپد در خصوص 
راه های درمان صافی کف پا در کودکان گفت: با انجام حرکات ورزشی مختص به صافی 

کف پا و فیزیوتراپی می توان این بیماری را در کودکان درمان کرد.

گروهی از محققان در هند به دنبال تحقق یک ایده جدید در دنیای فناوریهای نوظهور 
هستند .

هند از جمله کشورهای جهان محسوب می شود که مردم آن به میزان قابل توجهی ماهی 
مصرف می کنند. آمارهای موجود حکایت از آن دارند که در سال 2014 مردم این کشور 
بزرگ آسیایی به طور میانگین سالانه 2.٨ کیلوگرم گوشت ماهی مصرف کرده اند که این 

یعنی 3.٧ میلیون کیلوگرم ماهی برای کل سرزمین ماهاراجه ها.
در نتیجه دور از ذهن نخواهد بود که انبوهی از استخوان، فلس و دم ماهی در این کشور 

به عنوان زباله بر جای ماند.
حالا گروهی از محققان هندی دست به کار شده و تلاش می کنند که از این »پسماند 

زیستی« برای تولید برق استفاده کنند.
تحقیقات صورت گرفته نشان می دهد فلسهای ماهی حاوی فیبرهای کولاژنی هستند که 
با برخورداری از خاصیت مهم فیزوالکتریک، می توانند در مواد مختلف کاربرد داشته باشند.

محققان معتقدند با فشارآوردن به فلس ماهی ها می توان جریان برق تولید کرد.
از این رو حالا آنها به تولید نانوژنراتورهای زیست فیزوالکتریک فکر می کنند. به باور آنها، 
 LED از برقی که بدین روش تولید می شود می توان برای تأمین انرژی مورد نیاز لامپهای

استفاده کرد.
چنین ایده هایی گامی مهم به سوی تولید تجهیزات الکترونیکی انعطاف پذیری محسوب 

می شود که انرژی مورد نیازشان را خودشان تأمین می کنند.

دانشمندان هشدار می دهند که تغییرات جوی حیات هزاران گونه مارمولک را در معرض 
خطر نابودی قرار داده است.

به نقل از کریستین ساینس مانیتور، تحقیقات جدید دانشمندان نشان می دهد گرمایش 
زمین و تغییرات جوی خیلی بیشتر از آنچه که تصور می شود برای هزاران گونه مارمولک در 
سراسر جهان خطرناک و مرگبار است.مارمولکها جانورانی خونسرد هستند که برای تنظیم 
دمای بدنشان به محیط اطراف وابستگی شدیدی دارند. آنها این کار را با جابجا شدن در 
معرض خورشید و سایه ها انجام می دهند. بدین ترتیب مارمولکها در زمره جانورانی قرار 
می گیرند که نسبت به تغییرات جوی به شدت حساس هستند.تحقیقات نشان می دهد که 
برخی گونه ها از مارمولکها به واسطه افزایش گرمایش زمین منقرض شده اند. این درحالی 
است که تحقیقات قبلی، خطرات ناشی از تغییرات جوی برای حیات گونه های مختلف 
مارمولکها را چندان جدی عنوان نکرده بودند. در تحقیقات قبلی دانشمندان هشدار داده بودند 
که تا سال 20٨0 حدود 20 درصد از گونه های مختلف مارمولکها منقرض خواهند شد اما 
حالا تصور می شود این رقم بیشتر از برآوردهای قبلی است.تحقیقات صورت گرفته توسط 
دانشمندان دانشگاه آریزونا گویای آن است که همزمان با تداوم تغییرات جوی و گرمتر شدن 
زمین، مارمولکها انرژی و زمان بیشتری برای پیدا کردن سایه و خنک نگه داشتن خود صرف 
می کنند.نگرانی اصلی دانشمندان به این دلیل است که تحقیقات قبلی، خطر منقرض شدن 
مارمولکها به دلیل تداوم گرمایش زمین را نادیده گرفته بودند.آنها از این بیم دارند که بدون 
وجود سایه های کافی، مارمولکها چالشهای بیشتری برای تطبیق دادن خود تغییرات جوی 
دارند.این نگرانی ها درحالی مطرح می شود که مارمولکها در زنجیره غذایی طبیعت، منبع 

غذایی مهمی برای پرندگان و مارها هستند.

تولید برق از فلس ماهی !

گرمایش زمین مارمولکها را منقرض می کند

محققان کشور از نانوذرات به منظور بهبود سازه های بتنی استفاده کردند تا در مقیاس صنعتی 
مورد بهره برداری قرار گیرد.

بتن در مفهوم وسیع ترکیبی محسوب می شود که در آن یک ماده  چسبنده چند جزء جامد 
را به هم چسبانده باشد. در بتن ممکن است علاوه بر سیمان و سنگدانه ها، از سرباره  کوره ها، 

مواد مضاف، گوگرد، مواد افزودنی، پلیمرها و الیاف نیز استفاده شود.
با توجه به گسترش و پیشرفت علم و پیدایش تکنولوژی های فراوان در قرن اخیر، شناخت 
بتن و خواص آن نیز توسعه  قابل ملاحظه ای داشته است، به نحوی که امروزه شاهد انواع مختلف 

بتن با مصالح مختلف هستیم که هر یک خواص و کاربری مخصوص به خود را داراست.
ورود فناوری نانو به صنعت بتن، موجب پیشرفت بیش از پیش این حوزه از علم شده است.

محمدحسین مبینی، مجری طرح، هدف از انجام این طرح را ارزیابی تأثیر ابعاد مختلف 
نانوذرات سیلیس بر خصوصیات مکانیکی و ریزساختاری بتن عنوان کرد و گفت: با استفاده از 
بتن بهبود یافته می توان با المان های سازه ای کوچکتر و در نتیجه صرف مقادیر کمتری از بتن 
به مقاومت مورد نیاز رسید و همچنین دوام و طول عمر سازه بیشتر از بتن معمولی خواهد بود 

که این موضوع افزایش صرفه  اقتصادی را در پی دارد.
وی افزود: افزودن نانوذرات سیلیس با نسبت سطح به جرم و فعالیت بالا موجب انجام بیشتر 

واکنش های مطلوب شده و این موضوع منجر به بهبود خواص مکانیکی بتن می  شود.
مبینی خاظر نشان کرد: »در این پژوهش نانوذرات سیلیس با ابعاد و درصدهای مختلف به 

مخلوط بتن افزوده شده و بتن های تولید شده از حیث خواص مکانیکی، ریزساختار و مقاومت 
الکتریکی مورد ارزیابی قرار گرفتند.

این تحقیقات حاصل تلاش های دکتر محمدحسین مبینی- دانش آموخته  مقطع دکترای 
دانشگاه صنعتی شریف- پروفسور علیرضا خالو- عضو هیأت علمی دانشگاه صنعتی شریف و پیام 

حسینی- دانشجوی مقطع دکترای دانشگاه کارولینای شمالی آمریکا- است.

محققان دانشگاه اصفهان با حمایت ستاد توسعه فناوری 
انرژی های تجدیدپذیر معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
در حال انجام طراحی، ساخت، راه اندازی و مشخصه یابی واحد 
حرارت  ذخیره سازی  و  جمع آوری  کیلوواتی   40 خودکار 

خورشیدی در دمای بالا هستند.
 ستاد توسعه فناوری انرژی های تجدیدپذیر معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری پروژه های متعددی را در این حوزه 
حمایت می کند که طراحی، ساخت، راه اندازی و مشخصه یابی 
واحد خودکار 40 کیلوواتی جمع آوری و ذخیره سازی حرارت 
خورشیدی در دمای بالا )بالاتر از 350 درجه سانتی گراد( یکی 
از این پروژه ها بوده که توسط محققان دانشگاه اصفهان در حال 

انجام است که در سفر کارشناسان ستاد به اصفهان بازدید از 
این پروژه انجام شد.

هدف از انجام این پروژه طراحی واحد ذخیره سازی حرارت 
کلکتورهای  همچون  حرارتی  خورشیدی  سیستم های  در 
سهموی و بشقابی، سازه فرزنل است که فاز اول آن به اتمام 
رسیده است. بر این اساس سازه فرزنل با دقت و کیفیت مناسب 
طراحی و ساخته شده و طراحی و ساخت سیستم ذخیره سازی 
حرارت به همراه یک یخچال برای واحد سرمایش نیز انجام 
شده است. دریافت کننده مرکزی فرزنل نیز مرحله بهینه سازی 
خود را طی می کند.بنا به گفته دکتر بهنام مستأجران مجری 
پروژه، پیشرفت کار تا به حال کاملًا رضایت بخش بوده و در 

صورت ادامه حمایت به موقع طرح از طرف مسئولان دانشگاه 
و معاونت، پروژه تا خردادماه سال آینده به اتمام خواهد رسید.

به گزارش ایسنا؛ دکتر مستأجران، عضو هیات علمی دانشکده 
علوم و فن آوری های نوین گروه انرژی های تجدیدپذیر، دارای 
هشت مقاله علمی-پژوهشی و سه پتنت ملی و بین المللی 
و ارایه بیش از 25 کنفرانس و ارایه کارگاه بین المللی است. 
وی دوره دکتری خود را در دانشگاه شربروک کانادا در سال 
13٨6به پایان رسانده و دو دوره فوق دکتری را در دانشگاه های 
پلی تکنیک مونترآل و سپس واترلو در سال 13٩1 به اتمام 
رسانده است و بعد از آن تا به امروز در دانشگاه اصفهان مشغول 

به کار بوده است.

بیماران دیابتی به زودی می توانند از شر سنجش های تهاجمی قند از روی خون خلاص شده 
و تنها از روی کره چشم خود، به اندازه گیری آن بپردازند. شرکت زیراکس یک دستگاه سنجش 
نوری کره چشم برای اندازه گیری ویژگی های مایع زلالیه درون محفظه قدامی کره چشم انسان 
طراحی کرده که می تواند میزان قند خون را تشخیص دهد.تاکنون چند روش غیرتهاجمی برای 
ارزیابی قند خون طراحی شده، اما تاثیر آن ها هنوز تائید نشده است.  برای مثال شرکت گوگل 
در حال کا ر بر روی لنزهای تماسی هوشمندی است که می توانند قند خون را اندازه گیری کنند. 
اگرچه این روش از سوراخ کردن انگشت برای نمونه گیری جلوگیری می کند، اما همچنان لنزها 
با چشم تماس دارند و از این رو،  تاحدی تهاجمی هستند.دستگاه جدید زیراکس یک پرتوی 
نور را به محفظه قدامی کره چشم فرد تابانده و سپس نوری را که از مایع زلالیه عبور کرده، در 

حالتی دریافت می کند که گویا کره چشم به سمت بیرون برگشته است. این نور سپس برای 
تعیین خصوصیات مایع زلالیه بررسی می شود.دستگاه مذکور از این واقعیت استفاده می کند 
که مایع زلالیه در محفظه قدامی از اجزای مشابه سرم خون که حاوی پروتئین، گلوکز، اسید 
اسکوربیک و غیره بوده، برخوردار است. همچنین مشهور است که بین تجمع گلوکز در خون 
و میران انباشته شده در زلالیه ارتباط وجود دارد.از سوی دیگر، زلالیه فاقد مواد سلولی مانند 
خون است و به دلیل انکسار نور در آنجا، تاثیرات بسیار کوچکی ایجاد می کند.  پروتئین، گلوکز، 
اسید اسکوربیک و سایر مواد موجود در مایع زلالیه همگی مواد فعال نوری هستند و از قدرت 
چرخشی نوری برخوردارند. از این رو،  با سنجش زاویه چرخش قطبش صفحه مواد فعال نوری 

در زلالیه می توان تجمع قند را تشخیص داد.

 بهبود سازه های بتنی با فناوری نانو توسط محققان کشور

ساخت واحد ذخیره سازی حرارت خورشیدی در دمای بالا توسط محققان کشور

تست قند خون از روی چشم

انبه را »پادشاه میوه ها« می خوانند. به خاطر اینکه حاوی خواص درمانگر فوق العاده ای است. 
انبه به مدت قرن ها در طب سنتی فرهنگ های مختلف استفاده شده و مصرف غذایی آن نیز 

بسیار معمول بوده است. گفته می شود که بودا زیر درخت انبه مراقبه می کرد. 
انبه سرشار از ویتامین های C ،E، A، B6 و K و همچنین پتاسیم، فسفر، آهن، کلسیم، فیبر و 
انواع آنتی اکسیدان ها است. این میوه بدن به قلیایی شدن بدن، کاهش وزن، کنترل دیابت، هضم 
غذا و تمیزی پوست کمک زیادی می کند. در این مطلب می خواهیم به گوشه ای از خواص این 

میوه بپردازیم تا تشویقی باشد برای مصرف بیشتر آن. لطفاً با ما همراه باشید.
انبه برای پیشگیری از ابتلا به سرطان

Texas AM AgriLife Research سازمانی است که روی تأثیر مواد غذایی در سلامت و 
درمان سرطان مطالعه می کند. انبه آخرین پروژه این سازمان تحقیقاتی بوده است و محققان به 
این نتیجه رسیده اند که پولیفنول های موجود در این میوه خواص ضدسرطانی دارد و به ویژه 
با سرطان های سینه و کولون مقابله می کند. در واقع انبه سرشار از پولیفنول ها است که نقش 
مهمی در نابودی رادیکال های آزاد داشته و از سلول ها در برابر آسیب های آنها که به سرطان 
منجر می شود محافظت می کنند. علاوه بر این انبه حاوی میزان بالایی فلاوونوئیدها مانند 

بتاکاروتن و آلفاکاروتن نیز می باشد که خواص ضدسرطانی دارند.
انبه برای کاهش فشار خون

انبه حاوی میزان زیادی پتاسیم است که به کاهش فشار خون و کنترل آن کمک زیادی می 
کند. بنابراین افرادی که از فشار خون بالا رنج می برند نیز می توانند از این میوه استفاده کنند.

انبه و حفظ جوانی پوست
انبه سرشار از آنتی اکسیدان ها است. این ترکیبات مغذی از پوست در برابر رادیکال های 
آزاد که عامل پیری زودهنگام هستند محافظت می کند. ویتامین C موجود در این میوه باعث 
افزایش تولید کلاژن شده و پوست را سفت و محکم می کند. همین ویتامین نیز در درمان 
جوش ها و آکنه موثر است. بهتر است بدانید که ترکیبات انبه محافظت کننده پوست در برابر 

اشعه های ماورای بنفش است و همچنین باعث تمیزی منافذ پوست می شود.
انبه برای قلیایی کردن بدن

انبه حاوی اسید تارتیک، اسید مالیک و اسید سیتریک است که به قلیایی شدن بدن کمک 
زیادی می کنند.

انبه برای کاهش وزن
نتایج بررسی های متعدد نشان می دهند که انبه برای کاهش چربی های بدن موثر است. این 
میوه خوشمزه حاوی کالری کمی است. هر یک لیوان از این میوه حدود 100 کالری دارد. نتایج 
پژوهشی که در دانشگاه اکلاهما انجام شده نشان می دهد مصرف انبه باعث کنترل اشتها شده 

و میزان قند و کلسترول خون را کاهش می دهد.
انبه برای مقابله با دیابت

برگ های انبه نیز برای سلامتی ما موثر هستند. افرادی که از دیابت رنج می برند می توانند 5 
تا 6 برگ انبه را بجوشانند و اجازه دهند یک شب بماند. سپس ترکیب را صاف کرده و بنوشند. 
این کار به کنترل انسولین کمک می کند. انبه شاخص گلیسمی پایینی دارد )41-60( و قند 

خون را زیاد افزایش نمی دهد.

انبه میل جنسی را افزایش می دهد و به همین دلیل به آن میوه عشق نیز گفته می شود. 
اگر متوجه شده اید که میل جنسی تان کاهش پیدا کرده است حتماً این میوه را وارد برنامه 

غذایی تان بکنید.
انبه برای سلامت چشم ها

انبه حاوی میزان قابل توجهی ویتامین A و فلاونوئیدهایی مانند بتاکاروتن، آلفاکاروتن و 
 Institute for Natural .بتاکریپتوکسانیتن است که برای حفظ سلامت چشم ها مهم هستند
Healing عنوان کرده است مصرف یک لیوان انبه در روز باعث کاهش خطر ابتلا به دژنراسیون 
ماکولای چشم می شود. این میوه همچنین سرشار از زئاکسانتین و لوتئین است که هر دو جزو 

آنتی اکسیدان های محافظت کننده چشم ها در برابر اشعه های ماورای بنفش هستند.
انبه برای هضم غذا

انبه حاوی اسیدمالیک است که به گوارش غذا کمک می کند. این میوه همچنین حاوی 
فیبرهای پربیوتیک است که به تکثیر باکتری های مفید روده کمک می کنند. انبه دارای آنزیم 

های گوارشی نیز هست که در تجزیه راحت تر پروتئین ها نقش دارند.
انبه و سلامت قلب

انبه را دوست قلب بدانید. چون سرشار از فیبرهای محلول و غیرمحلول است. میزان بالای 
فیبرهای محلول آن می تواند در کنترل کلسترول و دیابت نقش داشته باشد. این میوه علاوه بر 
فیبر حاوی آنتی اکسیدان ها نیز هست که برای حفظ سلامت قلب ضروری هستند. بهتر است 

بدانید که یک لیوان انبه حدود 3 گرم فیبر دارد.
انبه برای تقویت سیستم ایمنی بدن

انبه سرشار از ویتامین های C و A و همچنین 25 نوع کاروتنوئید است که سیستم ایمنی بدن 
را تقویت می کنند. علاوه بر این انبه با کمک رسانی به دستگاه گوارش نیز باعث تقویت دستگاه 
ایمنی می شود. چون دستگاه گوارش بخشی از سیستم ایمنی محسوب شده و ٨0 درصد قدرت 
دفاعی بدن را تشکیل می دهد. باید بدانید که سلامت عمومی بدن در گرو سلامت روده ها است.

انبه در خدمت سلامت مغز
این میوه حاوی گلوتامین است که پروتئین مهمی در تمرکز و حافظه دارد. مصرف انبه برای 
بچه مدرسه ای ها و همچنین دانشجوها توصیه می شود. ویتامین B6 موجود در این میوه باعث 
 B6 تحریک مغز و حفظ قدرت آن می شود. نتایج برخی از پژوهش ها نشان می دهند کمبود

با زوال عقل در افراد مسن ارتباط دارد.
انبه برای مقابله با کم خونی

این میوه حاوی آهن قابل توجهی است و همان طور که می دانید این ماده معدنی در تولید 
گلبول های قرمز نقش موثر دارید. بنابراین اگر احساس خستگی و کم خونی دارید از این میوه 

غافل نشوید.
چند نکته مهم

 سعی کنید انبه را با شکم خالی میل کنید. چون در این صورت به پاکسازی بدن کمک 
کرده و ویتامین، مواد معدنی و آنتی اکسیدان های آن بهتر جذب می شود. بهتر است بدانید 
که زیاده روی در مصرف این میوه ممکن است باعث بروز میگرن، بی خوابی، و در موارد نادر 

سرگیجه شود. 

انبه ، پادشاه میوه ها
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دلایل کاهش ازدواج چیست؟ 

ازدواج روی مرز هشدار

براساس آمارها، نرخ ازدواج به تناسب جمعیت کشور افزایش پیدا نکرده که به گفته 
کارشناسان ادامه این روند می تواند سرمنشای بسیاری از آسیب ها و نگرانی ها در جامعه 

شود. 
دلایل مختلفی از ترس از طلاق تا مشکلات اقتصادی به عنوان عوامل عدم تمایل جوانان 
به ازدواج بیان می شود اما هرچه که هست دغدغه خانواده ها و مسوولین شده است چرا 
که این روزها جوان ها، زندگی مجردی را به متاهلی ترجیح می دهند و جوانان کمتر تن به 
ازدواج می دهند بی آنکه به تبعات و آسیب های آن فکر کنند.ازدواج، سازنده و رشد دهنده 
است و روح تعاون و احساس مسئولیت را بر می انگیزد وخداوند به اقدام کنندگان به ازدواج، 

وعده ی توسعه رزق می دهد. 
ازدواج، عامل آرامش فکری و روحی جوان و احساس شخصیت و اعتماد به نفس می شود 
و او را از بی عاری و بیکاری و بی برنامگی و ناامیدی می رهاند و جلوی برخی گناهان را می 

گیرد و موجب صیانت روحی و اخلاقی جوان می شود.
حالا پرسش این است که ازدواج با این همه فواید و آثار مثبت چرا در سال های اخیر در 

بین جوانان با رغبت کمی روبرو شده است؟
 رابطه مستقیم بین بی رغبتی و تاخیر در ازدواج

 دکتر ناصر صبحی مدیر کل ازدواج و تعالی خانواده وزارت ورزش و جوانان در گفتگو با 
ایرنا بی رغبتی در ازدواج را با تاخیر در آن مرتبط می داند و می گوید: بین بی رغبتی و 
تاخیر در امر ازدواج رابطه وجود دارد اما بین این دو تفاوت نیز وجود دارد. منظور این است 
که باید دید آیا واقعا بی رغبتی در ازدواج وجود دارد و یا خیر و اگر وجود دارد این بی میلی 

تا چه اندازه است.
وی ادامه می دهد: سنجش این موضوع نیاز به یک تحقیق ملی، علمی و کاملا تخصصی 
دارد. گزارش هایی که در این زمینه تا کنون ارائه شده است بیشتر نظرات شخصی بوده است 
و تعدادی نیز مبتنی بر برخی پژوهش های بسیار موردی است که با مطالعه این پژوهش ها 
و گزارش ها نمی توان با قاطعیت اعلام کرد که در امر ازدواج بی رغبتی به وجود آمده است.

صبحی با تاکید بر اهمیت تحقیق ملی با موضوع بی رغبتی در ازدواج اضافه می کند: 
برای مسوولین بسیار مهم است که بدانند آیا جوان ها نسبت به گذشته نسبت به ازدواج بی 
رغبت شده اند یا خیر و در صورت مثبت بودن جواب ، چه مقدار و این مقدار از لحاظ علمی 
معنادار است یا خیر.این کارشناس می گوید: متخصصان امر ازدواج در این زمینه شواهدی 
در اختیار دارند که نشان می دهد رغبت و بی رغبتی در بین جوان ها وجود دارد هرچند که 
بیشتر جوان ها تمایل به ازدواج و تشکیل خانواده دارند اما متاسفانه ملزومات و شرایط لازم 
برای این کار را ندارند.وی با اشاره به اینکه این مساله نیاز به آسیب شناسی دارد اضافه می 
کند: مهمترین موضوع در این قسمت این است که برای تشکیل خانواده آمادگی های قبل 
از ازدواج ضروری است. آمادگی هایی که باید با انواع بلوغ از جمله بلوغ فکری، بلوغ عقلی، 
بلوغ عاطفی ، بلوغ فیزیولوژیکی و بلوغ اقتصادی همراه باشد.مثلا در این زمینه وقتی می 
گوییم بلوغ اقتصادی یعنی اینکه کسی که می خواهد خانواده تشکیل دهد باید توانایی اداره 
و مدیریت مالی خانواده و تامین نیازهای اقتصادی را برعهده داشته باشد. کسی که در زمان 
ازدواج شغل ثابتی ندارد و یا شغلی برای خود متصور نیست و یا در آینده نزدیک امیدی به 
شغل ندارد و یا اصلا توانایی دریافت شغلی را ندارد نشان دهنده این است که از لحاظ بلوغ 

اقتصادی به مرحله لازم نرسیده است.
این فعال حوزه ازدواج با گفتن این نکته که عوامل اقتصادی تنها دلیل تاخیر و یا بی رغبتی 
در ازدواج نیست سعی دارد نتیجه تحقیقات و پژوهش ها را درباره چرایی کاهش آمار ازدواج 
ناکافی بداند. وی در این زمینه معتقد است: بسیاری از محققین و افرادی که موضوع ازدواج را 
مورد تحقیق و پژوهش قرار می دهند مسائل و مشکلات اقتصادی را از دلایل اصلی کاهش 
ازدواج در کشور اعلام می کنند اما من معتقدم علت اصلی در نظام باورها و نگرش های فرد 

به آن مساله است.
  مشکلات مالی تنها عامل کاهش ازدواج نیست

 صبحی با تاکید بر این جمله که اقتصاد تنها عامل کاهش ازدواج در جامعه نیست، مثالی 
می زند و اضافه می کند: اگر اقتصاد را مشکل اصلی ازدواج فرض کنیم ، بنابراین همه کسانی 
که جزو طبقه مرفه زندگی هستند و هیچ مشکل اقتصادی ندارند باید تشکیل خانواده دهند 
در حالی که بررسی ها نشان می دهد که بحران ازدواج شامل حال این گروه از جامعه نیز 
می شود. برعکس این موضوع نیز حاکم است یعنی با وجود اینکه در طبقات پایین جامعه 
مشکل اقتصادی وجود دارد اما بسیاری از جوان های این قشر از جامعه با وجود مشکلات 
اقتصادی اقدام به تشکیل خانواده می دهند. بنابراین اقتصاد در امر ازدواج مهم است اما تنها 

عامل بازدارنده اصلی نیست.
وی: سن یکی دیگر از مولفه های ازدواج عنوان می کند و خاطرنشان می کند: بلوغ سنی 
در کشور ما 1٨ سالگی به بعد است که با بلوغ فیزیولوژیکی ارتباط دارد اما ممکن است فرد 
به بلوغ سنی برسد ولی از لحاظ فیزیولوژیکی آمادگی ازدواج را نداشته باشد اما اگر رشد 
طبیعی داشته باشد ابعاد مختلف رشد همزمان با هم تکامل پیدا می کند.صبحی در ادامه 
با ذکر مثالی به اهمیت شناخت هیجانات و مدیریت آنها اشاره می کند و می گوید: بلوغ 
عاطفی یکی دیگر از انواع بلوغ هایی است که همه جوان ها باید قبل از ازدواج به درجه ای 
از آن برسند تا بتوانند هیجانات و عواطف خود را مدیریت و کنترل کنند چرا که کسی که 
بتواند هیجانات خود را کنترل کند آمادگی مسوولیت پذیری بیشتری دارد.این فعال حوزه 
ازدواج با اشاره به اینکه در ازدواج سالم سه ویژگی روان شناختی باید مورد توجه قرار گیرد، 
اضافه می کند: سلامت روان و سلامت شخصیت یکی از این سه ویژگی است که هر دختر 
و پسر جوانی برای امر ازدواج باید از آن برخوردار باشند. منظور از سلامت شخصیت این 
است که باید بین دو نفر هماهنگی و تناسب شخصیت وجود داشته باشد. دختر برون گرا و 
پسر درون گرا با هم تفاوت دارند و اگر نتوانند این تفاوت را مدیریت کنند قطعا در زندگی با 
مشکل روبرو خواهند شد.وی با تاکید بر اهمیت و نقش بلوغ در یک ازدواج موفق ادامه می 
دهد: در صورتی که ویژگی های شخصیتی ، روانی و بلوغ ها در دختر و پسر وجود داشته 
باشد می توان گفت که درنهایت هر دو به بلوغ نکاح یا بلوغ تشکیل خانواده رسیده اند و 

آمادگی لازم را دارند.
  تحکیم خانواده مهمتر از تشکیل آن است

 صبحی با اشاره به افزایش آمار طلاق در کشور می گوید: اصل قضیه بعد از ازدواج شروع 
می شود بنابراین مهمتر از تشکیل خانواده تحکیم خانواده است. درست بعد از ازدواج به فکر 

بقا و حفظ آن می افتید . اما چگونه؟
وی در پاسخ به سوال خود به نقش و تاثیر مهارت ها در پایداری در ازدواج اشاره می کند 
و ادامه می دهد: مهارت ها انواع مختلفی دارد که علاوه بر مواردی که در بالا به آن اشاره 
کردیم می توانیم به مهارت مدیریت روابط خانواده، فرزندپروری و مهارت های مربوط به 
اقتصاد خانواده اشاره کنیم که در صورت کسب آن می توانیم تحکیم و تعالی خانواده را 
تضمین کنیم. این کارشناس در ادامه به نقش و اهمیت پیشگیری اشاره می کند و اضافه 
می کند: پژوهش های صورت گرفته نشان دهنده این است که پیشگیری در هر موضوعی 
اولویت دارد و در بین پیشگیری ها هم پیشگیری اولیه مهمتر است. مهمترین ابزار و وسیله 
پیشگیری اولیه نیز آموزش است.او در همین راستا خاطرنشان می کند: همه پژوهش ها چه 
در داخل کشور و چه در خارج از کشور نشان می دهد که آموزش های قبل از ازدواج تاثیر 
زیادی در میزان سلامت خانواده، تحکیم و تعالی خانواده ، رضایت زناشویی و میزان احساس 
خوشبختی دارد و کیفیت زندگی در این خانواده ها از سطح بالایی برخوردار است اما در 
نقطه مقابل این گروه، کسانی که از این آموزش ها بی بهره هستند دچار تنش و مشکل در 
زندگی شده اند و اختلاف و طلاق حاصل زندگی مشترکشان شده است. و اما واقعیت این 
است که نرخ ازدواج کاهش یافته است و برای حل این بحران که جوانان جامعه را درگیر 
کرده است پژوهش علمی و ملی به همراه برنامه ریزی اساسی راهکاری است که می تواند 

نتیجه مطلوبی داشته باشد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست:

 پساب تصفیه خانه قم برای بیابان زدایی 
استفاده شود 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: تصفیه خانه جامع فاضلاب شهر قم 
نیازمند بهسازی است و از پساب این تصفیه خانه می توان با رعایت الزام های زیست 

محیطی برای بیابان زدایی استفاده شود. 
سید رحمان دانیالی با اشاره به بازدید جمعی از مسئولان استان از تصفیه خانه جامع 
فاضلاب شهر قم افزود: متاسفانه با توجه به فعالیت برخی از واحدهای صنعتی در حاشیه 
شهر قم، پساب این واحدها به شبکه فاضلاب شهری وارد شده و آلودگی میکروبی و 
شیمیایی فاضلاب را افزایش می دهد.وی با بیان این که در این بازدید کیفیت و روند 
انجام تصفیه فاضلاب شهر قم و مسائل زیست محیطی مرتبط مورد بررسی قرار گرفت، 
خاطرنشان کرد: با توجه به غلظت آلاینده ها در فاضلاب شهری و ضریب تجمع پذیری 
آن در خاک، تصفیه خانه فاضلاب شهر قم باید بهسازی و از رهاسازی فاضلاب در مزارع 
کشاورزی جلوگیری شود.  وی تصریح کرد: با توجه به معضل گرد و غبار و ریزگردها 
در شهر قم، پساب تصفیه خانه فاضلاب می تواند با در نظر گرفتن الزام های بهداشتی 
و زیست محیطی برای بیابان زدایی و مدیریت کانون های ریزگردها، مصارف صنعتی و 

کاشت درختان غیرمثمر و ایجاد کمربند سبز استفاده شود.

 هفتم ذی الحجه سالروز شهادت امام محمد باقر)ع(، 
پیشوای مومنان در علم و آگاهی است؛ امام همامی 
که با بهره گیری از گنجینه های ارزشمند دانش الهی 
الگویی شایسته و بی نظیر برای پیروان خویش در مسیر 

دستیابی به قله های بلند معرفت شد. 
امام محمد باقر)ع( به عنوان پنجمین امام شیعیان 
در نخستین روز رجب 5٧ هجری قمری در مدینه 
متولد شد و خانه امام سجاد)ع( و فاطمه دختر امام 
حسن مجتبی)ع( را غرق در سرور و شادی کرد. ایشان 
را محمد نام نهادند. از لقب های بی شمار ایشان می 
توان به باقرالعلوم، شاکر، صابر و هادی اشاره کرد. کنیه 
این بزرگوار نیز ابوجعفر است. دوره امامت پنجمین امام 
شیعیان پس از ٩5 هجری قمری همزمان با درگذشت 
امام زین العابدین)ع( به امر پروردگار آغاز شد و سر انجام 
در عصر هشام بن عبدالملك، به دسیسه و دستور وي و 
مباشرت ابراهیم بن ولید، حاکم مدینه مسموم گردید و 
در هفتم ذي حجّه سال 114 و به قولي در ربیع الاول 
و یا ربیع الثاني سال114 به شهادت رسید.بدن شریفش 
در کنار قبر مطهر پدرش امام زین العابدین)ع( و قبر 
مطهر جد بزرگوارش امام حسن مجتبي)ع( در قبرستان 
بقیع به خاك سپرده شد.  پیشوایی و امامت امام محمد 
باقر)ع( امری بدیهی بود چرا که از اوایل تاریخ اسلام 
روایت های بسیاری برای پیشوایی این بزرگوار وجود 
داشت به عنوان نمونه حضرت علی)ع( نیز در وصیت 
خویش از امام محمد باقر)ع( برای رهبری مسلمانان یاد 
کرده است و همچنین رسول خدا)ص( به جابر فرمودند: 
»امید آن  است که عمر طولانی کنی تا فرزندی از من 
را که از نسل حسین)ع( است و محمد نام دارد، ببینی 
که علم دین را می شکافد و تشریح  می کند. وقتی او را 

ملاقات کردی، سلامم را به وی برسان.«
امامت  سنگین  رسالت  ابوجعفر)ع(  که  هنگامی 
را برعهده گرفت، نزدیک به یک سده از وفات پیامبر 
اسلام)ص( گذشته بود و مردم به دلیل سپری شدن 
زمان از احکام و عقاید اسلامی آگاهی درستی نداشتند. 
بنابراین تلاش هایی که امویان بیش از نیم قرن برای 
ایجاد شبهه اعتقادی در مسلمانان انجام داده بودند 
نتیجه داده بود اما دیری نپایید امام پنجم شیعیان با 
دریای علم و دانش خود جامعه را از گام نهادن در مسیر 
ظلمت و تاریکی رهاند و به طرف نور و روشنایی رهنمود 
کرد. دانش امام باقر)ع( سرچشمه الهی داشت و به امر 

خالق یکتا با مخالفان دین به مبارزه برخاست. 
امام پنجم جایگاه علمی والایی داشت و در بحث های 
علمی که با دانشمندان انجام می داد همیشه یکه تاز 
میدان بود. »عبدالله بن عطاء مکی « که در میان مردم 
از نظر علمی دارای جایگاه ویژه ای بود درباره دانش امام 
باقر)ع( گفت: هرگز دانشمندان را نزد کسی چنان حقیر 

و کوچک نیافتم که نزد امام باقر)ع( یافتم. 
این امام همام از نظر علم، دانش، پارسایی و فضیلت 
های انسانی بر همگان برتری داشت به گونه ای که 
دشواری های علم و دانش را برای مردم جامعه آسان 
ساخت و گشاینده پیچیدگی های معارف زمان خویش 
شد. مردم آن روزگار با مشاهده درجه علمی و دانش 
الهی امام محمد باقر)ع( لقب باقرالعلوم را به وی دادند 
و شاعران در وصف ایشان مطالب بسیاری نوشته اند 
که از جمله آنها می توان به ابوالأسود الدوئلی، فرزدق، 

کمیت، سید الحمیری، منصور نمری، ابو تمام، دیک 
الجن اشاره کرد. این شاعران در سروده هایشان همواره 
از فضیلت های امام پنجم تمجید می کردند. افزون بر 
آن، تاکنون فعالیت های پژوهشی و فرهنگی بسیاری در 
شرح زندگی امام محمد باقر)ع( انجام شده است و کتاب 
های زیادی به زبان های عربی، فارسی، اردو و ترکی در 

وصف زندگینامه ایشان به چاپ رسیده است.
امامت امام باقر)ع( همزمان با خلافت حاکمانی چون 
ولید بن یزید، سلیمان و عمر بن عبد العزیز، یزید بن عبد 
الملک و برادرش، هشام، ولید بن یزید و برادرش ابراهیم 
بود. امام محمد باقر)ع( در زمانی می زیست که ظلم 
و ستم امویان و استفاده ناحق از بیت المال مسلمانان 
به اوج خود رسیده بود. این اختناق به حدی رسیده 
بود که خلفای وقت از علنی ساختن دشمنی خویش با 
خاندان حضرت محمد)ص( هیچ واهمه ای نداشتند و 
حتی اقدام به حذف نام آنان از دیوان بیت المال کردند.

امام محمدباقر)ع( سرانجام پس از سال ها تلاش در 
راه مبارزه با طاغوت زمان و تببین و گسترش آموزه 
های اسلامی در هفتم ذیحجه 114هجری قمری در 
5٧ سالگی در زادگاه خود به دستور هشام بن عبدالملک 
مسموم شد و به شهادت رسید. پیکر این امام بزرگوار در 

آرامگاه بقیع به خاک سپرده شد. 
»مصطفی جوان« مدرس دانشگاه و پژوهشگر تاریخ 
اسلام در گفت وگو با ایرنا درباره بستر و شرایط سیاسی- 
در  باقر)ع( گفت:  امام محمد  امامت  دوره  اجتماعی 
دوره امامت امام محمد باقر)ع( و فرزندش امام جعفر 

کار  سر  بر  امویان،  انقراض  مانند  مسائلی  صادق)ع( 
آمدن عباسیان، پیدا شدن مشاجره های سیاسی و در 
نتیجه ظهور سرداران و مدعیانی مانند ابوسلمه خلال و 
ابومسلم خراسانی و دیگران مطرح است. ترجمه کتاب 
های فلسفی و مجادله های کلامی در این دوره به وجود 
آمد و گروهی از مشایخ صوفیه، زاهدان و قلندران وابسته 
به دستگاه خلافت در متن جامعه خودنمایی کردند. 
قاضی ها و متکلمانی به دلخواه مقام های رسمی و 
صاحبان قدرت زمام جامعه را به دست گرفتند و فقه، 
قضاء، عقاید، کلام و اخلاق را بر طبق مصلحت مرکزهای 
قدرت خلافت شرح و تفسیر می کردند. آنها همچنین 
تلاش می کردند تا تعلیم های قرآنی به ویژه مسأله 
امامت و ولایت را که پس از واقعه عاشورا، افکار بسیاری 
از حق طلبان را به حقانیت آل علی)ع( متوجه کرده بود، 
به انحراف بکشانند. افزون بر آن، این افراد درصدد بودند 
تا احادیث نبوی در بوته فراموشی قرار گیرد. بنابراین، 
برخی احادیث را به نفع دستگاه حاکم جعل می کردند. 
مصطفی جوان مسائل بیان شده را دلیلی بر لزوم 
حضور و پاسداری امام پنجم شیعیان از دین اسلام 
دانست و اظهار کرد: اینها عواملی بود بسیار خطرناک 
که می بایست حافظان و نگهبانان دین در برابر آنها 
می ایستادند. از این رو، امام محمدباقر)ع( و پس از 
وی امام جعفر صادق)ع( برای نشر تعلیم های اصیل 
اسلامی و معارف برحق از شرایط زمان بهره جستند و 
دانشگاه تشیع و علوم اسلامی را پایه ریزی کردند، زیرا 
این امامان بزرگوار و بعد شاگردانشان وارثان و نگهبانان 

حقیقی تعلیم های پیامبر)ص( و اجرای عدالت بودند. 
به خاطر اهمیت این موضوع، امام پنجم می بایست به 
تربیت شاگردانی عالم و یارانی شایسته و فداکار اقدام 
می کرد تا آنها فقه آل محمد)ص( را گردآوری، تدوین و 
تدریس کنند.  این مدرس دانشگاه در ادامه به بخشی از 
ویژگی های اخلاقی و شخصیتی آن امام همام پرداخت 
و تصریح کرد: امام باقر)ع( دارای خصلت های ستوده و 
مبادی آداب اسلامی بود. پیوسته لباس تمیز و نو می 
پوشید. در کمال وقار و شکوه حرکت می کرد. امام 
پنجم)ع( بسیار گشاده رو و با مؤمنان و دوستان خوش 
برخورد بود. با همه اصحاب دست می داد )مصافحه می 
کرد( و دیگران را نیز به این کار تشویق می کرد. وی در 
ضمن سخنانش می فرمود: دست دادن کدورت های 
درونی را از میان می برد و گناهان دو طرف همچون 
برگ درختان در فصل خزان می ریزد. امام باقر)ع( 
در صدقه، بخشش و آداب اسلامی مانند دستگیری 
از نیازمندان، تشییع پیکر مؤمنان، عیادت از بیماران و 
رعایت آداب و سنن دینی، از هیچ تلاشی فروگذاری 
نمی کرد. او در نظر داشت سنت های جدش رسول 
الله)ص( را به صورت عملی در میان مردم زنده نگهدارد 

و مکارم اخلاقی را به مردم تعلیم دهد. 
مصطفی جوان در ادامه یادآور شد: امام پنجم شیعیان 
در روزهای گرم برای رسیدگی به مزارع و نخلستان ها 
بیرون می رفت و با کارگران و کشاورزان کار می کرد 
و زمین را برای کشت آماده می ساخت. سپس آنچه 
از محصول کشاورزی که با عرق پیشانی به دست می 

آورد در راه خدا انفاق می کرد. مردم بامداد هر روز که 
امام محمد باقر)ع( برای به جا آوردن فریضه نماز به 
مسجد جدش رسول الله)ص( می رفت، پس از نماز، 
گرداگردش جمع می شدند و از دانش و فضیلت او بهره 

مند می بردند. 
این مدرس دانشگاه با یادآوری فضای خفقان آور آن 
دوران به پژوهشگر ایرنا گفت: در دوران امام باقر)ع(، 
حاکمان اموی به دلیل مشکلات داخلی از نهضت بزرگ 
علمی آن حضرت غافل بودند ولی این به معنای در 
امان بودن ایشان نبود. حجم وسیعی از روایت ها گویای 
اوضاع خشونت آمیز آن دوره و ظلم حاکمان وقت به 
دین، مسلمانان و امام آنان است، به گونه ای که امام)ع( 
بارها تقیه کرد و سرانجام نیز بر سر اختلاف های مبنایی 
با نظام خلافت ظالمانه، به دست هشام به شهادت رسید. 
این کارشناس تاریخ اسلام در ادامه به برخی راه ها 
و شیوه های مبارزاتی امام باقر)ع( اشاره و اظهار کرد: 
در چنین فضایی امام باقر)ع( برای زنده نگه داشتن 
از روش های  به تناسب موقعیت  ارزش های دینی 
گوناگونی بهره می برد. یکی از این شیوه ها »تقیه« بود. 
میزان ممارست امام باقر)ع( به تقیه به حدی بود که 
می فرمود: »تقیه از دین من و دین پدران من است 
و کسی که تقیه ندارد، ایمان ندارد.« این امر به دلیل 
های متعددی مانند حفظ جان نیروهای خودی، حفظ 
توان اقتصادی پیروان، اجرای برنامه های مهم تر و حفظ 
ارزش ها صورت می گرفت. از دیدگاه مصطفی جوان، 
ترسیم وظیفه های حاکم اسلامی از دیگر مواردی بود 
که امام باقر)ع( بر آن همت می گماشت، وی در این 
زمینه بیان داشت: امام)ع( می کوشید با تبیین وظیفه 
های حاکمان وقت، نوک تیز انتقاد خود را متوجه آنها 
سازد و بی مشروعیتی اقدام های آنان را گوشزد کند. به 
عنوان نمونه امام پنجم شیعیان می گفت: »اسلام بر پنج 
چیز بنا شده است: نماز، زکات، حج، روزه و ولایت. در 
این زمان یکی از شاگردان و اصحاب بزرگ امام محمد 
باقر)ع( به نام »زراره بن اعین« از وی پرسید: کدام افضل 
است؟ و امام)ع( فرمود: »ولایت برتر است چون کلید 
برآنهاست«.  راهنمایی کننده  )امام(  والی  و  آنهاست 
همکاری نکردن با حکومت طاغوت و نیز مبارزه رو در 
رو از دیگر سبک های مبارزه امام پنجم بود که ایشان 
در موقعیت های مناسب از آنها استفاده می کرد. این 
تحلیلگر مسائل دینی در پایان به شاگردان برجسته ای 
که به زیر نظر امام محمد باقر)ع( تعلیم یافته بودند اشاره 
کرد و گفت: درمکتب امام باقر العلوم)ع( شاگردانی نمونه 
و ممتاز پرورش یافتند. »ابان بن تغلب« یکی از آنها 
بود. وی در محضر سه امام )امام زین العابدین)ع(، امام 
محمد باقر)ع( و امام جعفر صادق)ع( درس آموخته بود. 
ابان از شخصیت های علمی عصر خود بود و در تفسیر، 
حدیث، فقه، قرائت و لغت تسلط بسیاری داشت. والایی 
دانش ابان به حدی بود که امام باقر)ع( به او فرمود: »در 
مسجد مدینه بنشین و برای مردمان فتوا بده زیرا دوست 
دارم مردم چون تویی را در میان شیعیان ما ببینند« 
زراره بن اعین یکی دیگر از این شاگردان بود. افزون 
بر آن، »کمیت اسدی« و »محمد بن مسلم« در نزد 
امام باقر)ع( از مرتبه و و جایگاه والایی برخوردار بودند؛ 
شاگردانی که همراه امامان معصوم در حفظ و انتقال 

ارزش های اسلام کوشیدند. 

به مناسبت سالروز شهادت امام محمدباقر)ع(؛ 

امام محمدباقر)ع(؛ وارث دانش نبوی و اسوه فضیلت 

معاون سازمان راهداری کشور:

ایمن سازی راه های قم
 از دغدغه های مسئولان است

معاون سازمان راهداری، راه های ارتباطی قم را از راه های پرتردد کشور عنوان کرد و گفت: 
همواره ایمن سازی و ارتقاء آن از دغدغه های مسئولان است. 

به گزارش اداره کل راه و شهرسازی استان قم، در جلسه ای با حضور معاون راهداری سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور و مدیران کل و معاونین مجموعه های راه و شهرسازی 
و حمل و نقل و پایانه های استان قم انتزاع و ادغام حوزه راهداری این دو مجموعه در محل 
اداره کل راه و شهرسازی انجام شد. عبدالهاشم حسن نیا، معاون راهداری سازمان راهداری 
کشور در این نشست از قم به عنوان یک استان خاص در سطح کشور یاد کرد و افزود: 
راه های ارتباطی این استان به دلیل شرایط ویژه جغرافیایی و طبیعی جزء راه های پرتردد 
بوده، لذا همواره ایمن سازی و ارتقاء آن جزء دغدغه های مسئولان است. وی در ادامه به 
مسئله انتزاع و ادغام حوزه راهداری اشاره و اظهار داشت: این مهم در راستای اجرای مصوبه 
شورای عالی اداری کشور و همچنین دستورالعمل مقام عالی وزارت در بین ادارات کل راه و 
شهرسازی و حمل و نقل و پایانه های کشور در دست بررسی و اجرا است. حسن نیا در ادامه 
گفت: دستورالعمل تدوین شده در این زمینه توسط وزیر راه و شهرسازی به سازمان ابلاغ، 
که بر اساس آن پیش بینی می شود فرآیند نقل و انتقال شامل انتقال کارکنان، تجهیزات، 
ماشین آلات، ساختمان ها و بودجه و اعتبارات تا پایان شهریورماه سال جاری در سراسر 
کشور انجام شود. وی تصریح نمود: با توجه به اجرای این مصوبه، اداره کل حمل و نقل و 
پایانه ها از این پس به عنوان اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای تغییر نام پیدا می کند. 
معاون راهداری سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای کشور با تأکید بر این مطلب که باید 
به ادغام راهداری با ادارات کل حمل ونقل و پایانه های استان ها به عنوان یک فرصت برای 
خدمت به استفاده کنندگان از راه ها و هموطنان نگاه کرد، گفت: با توجه به وجود حدود 2 
هزار اکیپ راهداری در سطح کشور، می توان از گشت های راهداری ضمن بهره گیری جهت 
نظارت بر شبکه راه های کشور، به منظور بهبود و ساماندهی وضعیت حمل ونقل جاده ای 
نیز استفاده کرد، همچنین شکل گیری ادارات کل راهداری و حمل ونقل جاده ای در سراسر 
کشور، فرصتی بهینه برای نظارت بر وضعیت حمل ونقل جاده ای در شهرستان ها محسوب 
می شود. گفتنی است در پایان این نشست و در راستای اجرای این مصوبه، نشستی مشترک 
جهت بررسی برنامه های ابلاغی توسط معاون راهداری کشور، مدیرکل راه و شهرسازی، 

مدیرکل حمل و نقل و پایانه های استان برگزار شد.

رئیس اداره آموزش و پرورش استثنایی استان قم خبرداد 

سنجش بیش از ۲0 هزار نوآموز در قم
رئیس اداره آموزش و پرورش استثنایی استان قم گفت: از 25 خرداد تاکنون 20 هزار و 

4٧2 نوآموز در پایگاه های سنجش استان قم مورد ارزیابی قرار گرفته اند. 
سید احمد آقامیری ، با اشاره به آغاز سنجش نوآموزان از 25 خردادماه اظهار داشت: 
تاکنون 20 هزار و 4٧2 نوآموز در پایگاه های سنجش استان قم مورد ارزیابی قرار گرفته اند 
که از این تعداد 2٧٧4 نفر مشکوک به یکی از مشکلات شنوایی، بینایی، اختلال رفتاری و 
آمادگی تحصیلی بوده اند. وی ادامه داد: تاکنون 1٧ هزار و 6٩٨ نفر بدون مشکل به مدارس 
معرفی شده اند.رئیس اداره آموزش و پرورش استثنایی استان قم ابراز کرد: فرصت قانونی برای 
مراجعه به پایگاه های سنجش پایان شهریورماه است اما برخی والدین با عدم مراجعه به موقع 
زمان را به مهرماه نیز موکول کرده اند.آقامیری عنوان کرد: از سال جاری روند سنجش از زمان 
پیش دبستانی آغاز شد و شروع یک سال زودتر غربال گری موجب شد تا زمان کافی برای 

رفع نوآموزان دارای مشکل در سنجش باشد.

سرپرست مدیریت راهداری  استان قم :

عملیات اجرای سیستم روشنایی محور قدیم قم 
- تهران به اتمام رسید 

سرپرست مدیریت راهداری اداره کل راه و شهرسازی استان قم گفت: عملیات اجرای 
سیستم روشنایی در محور قدیم قم - تهران به طول تقریبی 3 کیلومتر و با هزینه ای بالغ بر 
3 میلیارد و 600 میلیون ریال به اتمام رسید و آماده بهره برداری است.  داود طلوعی افزود: در 
راستای افزایش ارتقاء آمد و شد و کاهش حوادث جاده ای در یکی از پرترددترین محورهای 
جاده ای کشور، طرح اجرای سیستم روشنایی در محور قدیم قم - تهران آماده بهره برداری 
است. وی اضافه کرد: با توجه به حادثه خیز بودن مسیر به دلیل ترافیک بالا و عبور خودروهای 
سنگین از جمله کامیون و تریلی، طرح اجرای سیستم روشنایی در این محور از سال های 
گذشته تاکنون در دستور کار قرار داشته است. وی ادامه داد: با توجه به وضعیت اعتبارها در 
فرصت های مقتضی نسبت به اجرای سیستم روشنایی در این محور اقدام که تاکنون در 
قطعه هایی از آن اجرا شده است. طلوعی تعداد تیرهای روشنایی نصب شده در این طرح را 
60 تیر عنوان کرد و اظهار داشت: طول مسیراجرای طرح حدود 3 کیلومتر و از تقاطع این 

جاده با شهرک صنعتی شکوهیه آغاز و به سمت تهران امتداد می یابد.






